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Krusbjerg Missionshus blev fejret af gæster fra hele landet 
på sin 100 års fødselsdag

100 år i Krusbjerg

AF KARIN MØRK NIELSEN

Krusbjerg missionshus var 
fyldt til sidste plads den 1. 
juli. Folk fra nær og fjern var 
mødt op. Alle med minder, 
der knytter sig til dette hus. 

Flagene vajede, hornor-
kesteret spillede, lovsang, 
der løftede sindet i tak til 
Gud, festtale ved landsfor-
mand Jens Peter Rejkjær,  

om før og nu, hilsner og 
minder og børn, der hyg-
gede sig på hoppeborgen.

”Det var overvældende 
at se så mange kendte 
ansigter næsten fra hele 
landet. Vore hjerter er fyldt 
af taknemmelighed til Gud 
for det liv, som han har fyldt 
dette hus med igennem 100 
år,” siger formand for LM i 
Krusbjerg, Preben Haahr.

Læs mere på www.dlm.dk.

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

om året. Så dyr frygtes den 
nye skattereform at blive 
for Luthersk Mission, når 
reformen bliver fuldt ind-
faset.

I dag skal danske udsen-
dinge ikke betale dansk 
indkomstskat, når de er 
udsendt i mere end et halvt 
år. Men den regel står til at 
falde i det forlig, som rege-
ringen indgik med Venstre 
og Konservative kort før 
sommerferien. 

Og det rammer LM ekstra 
hårdt blandt både mis-

Hvis politisk forlig bliver til lov, skal missionærer betale skat i Danmark

Skattereform vil koste LM millioner

sionsselskaber og nød-
hjælpsorganisationer, fordi 
LM har mange langstidsud-
sendte missionærer.

Hvis disse missionærer 
fremover skal betale skat 
i Danmark og sikres den 
samme nettoløn som i dag, 
vil det kræve en øgning i 
LM’s gaveindtægter på 25 
procent, oplyser resurse-
chef Johnny Lindgreen. 

LM’s indsamlingsbudget 
er i 2012 på 16,5 millioner 
kroner.

Minister vil rydde ud
Indsamlingsorganisatio-
nernes brancheorganisa-
tion Isobro og NGO-forum 
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Den 22. juli 2012 vågnede vi op på en 
campingplads i Norge. Det var søndag, og 
efter morgenmaden læste vi det afsnit i 
Bibelen, der skulle prædikes over den dag 
i den danske folkekirke: 

”Frygt ikke dem, der slår legemet ihjel, 
... men frygt derimod ham, der kan lade 
både sjæl og legeme gå fortabt i Helvede.”

For præcis et år siden spredte Anders 
Bering Breivik frygt og rædsel omkring 
sig med sine forfærdelige handlinger. Og 
så at begynde netop denne årsdag, hvor 
den tragiske begivenhed ville blive min-
det rundt omkring i landet, med dette ord: 

”Frygt ikke dem, der slår legemet ihjel.”
Det var som at få et stød i hjertekulen!
Jeg vil ikke på nogen måde forklejne 

den ufattelige tragedie og sorgen, der 
fulgte efter - det var og er forfærdeligt!

Men det var som at få virkeligheden 
bøjet i neon den morgen: Der er en, der 
er langt mere grund til at frygte end alle 
verdens Breiviker tilsammen, nemlig den 
levende Gud i Himlen, som kan lade os gå 
fortabt!

Han, som også siger: ”Frygt derfor ikke; I 
er mere værd end mange spurve.”

Anne-Christine Pedersen
inspiration      nærvær      holdning

Frygt

  Jeg ønsker, at 
alle vi, som har 
med børns oplæ-
ring i den kristne 
tro at gøre, ikke 
alene må lære dem 
om bøn, men at vi 
lærer dem at bede. 
Både i hjemmet og 
i menigheden  

Dan Månsson
side 2

  Måske skal du 
for en tid opgive 
forventningen om, 
at det er til møder-
ne, du skal ”tankes 
op”, og i stedet for 
en tid mere se det 
at komme i missi-
onshuset som en 
måde at være sam-
men med din krist-
ne familie på

Carsten Hjorth og Ellen 
Esmarch Pedersen

side 15

  Ægtepagten 
er ikke kun noget 
fysisk, men angår 
hele mennesket, 
det vil sige menne-
skeværdet, og ikke 
mindst barnet. 
I øvrigt: Hvis vi 
sagde ja til, at æg-
tepar kunne bru-
ge fremmed sæd, 
hvad var der så til 
hinder for, at også 
enlige kunne gøre 
brug heraf?

 
Claus L. Munk

side 12
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”Der skal ryddes ud i de 
særlige ordninger for hu-
manitært arbejde,” siger 
udviklingsminister Christian 
Friis Bach (R). Han er ikke til 
sinds at ændre aftalen om 
skattereformen. 

håber, det vil være muligt 
at få aftalen justeret, inden 
den bliver vedtaget i Fol-
ketinget. LM har også hen-
vendt sig til politikerne.

”Reformen vil have øde-
læggende konsekvenser 
for vores arbejde,” skriver 
generalsekretær Jens Ole 
Christensen i et hørings-
svar til skatteministeren.

Udviklingsminister Chri-
stian Friis Bach (R) er imid-
lertid ikke til sinds at æn-
dre aftalen.

”Der skal ryddes ud i de 
særlige ordninger for hu-
manitært arbejde”, har han 
således udtalt til Politiken.

Læs leder side 13

Hvis LM’s missionærer skal 
betale skat i Danmark og 
sikres den samme nettoløn 
som i dag, vil det kræve en 
øgning i gaveindtægterne på 
25 procent, oplyser resurse-
chef Johnny Lindgreen. 



Ny LM Kids-konsulent
LS har godkendt ansættelsen af Rebek-
ka Aagaard Nielsen, Græsted, som LM 
Kids-konsulent fra 1. september. 

Rebekka Aagaard Nielsen er 34 år, 
gift og har tre børn i alderen fem til 12 
år. Hun er uddannet pædagog og har de 
sidste syv år arbejdet i LM’s Børnehus i 
Græsted.

den 1. august er tværkulturel konsulent.
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Dan Månsson; At være med på en børne- eller 
juniorlejr er hver gang en berigende oplevelse

AF DITTE OLSEN

45 nye givere med en fast 
aftale og godt 100 givere, 
der ønsker at øge deres fa-
ste bidrag, 

Det er resultatet af for-
årets telefonkampagne for 

til LM, fortæller en tilfreds  
resursechef Johnny Lind-
green. 

Der blev ringet til cirka 
450 personer med en 
giveraftale og cirka 700 
abonnenter på avisen Tro 
& Mission, som ikke støt-
ter LM i forvejen. 

Den positive respons var 
på 25 procent fra den før-
ste gruppe og seks fra den 
sidste.

Alt i alt har kampagnen 
givet en årlig merværdi på 
cirka 230.000 kroner.

Det betyder, at udgifter-
ne til kampagnen er mere 
end tjent ind allerede det 
første år.

Flere har sagt:   
Godt I ringer
”Vi har mødt LM’ere, der 
ikke brød sig om frem-
gangsmåden, men util-
fredsheden er begrænset, 
og samlet set vurderer jeg, 
at det er en fremgangsmå-
de, vi skal videreudvikle,” 
siger Johnny Lindgreen.

”Det gør indtryk, når 

vi har længe talt om at øge 
vores gaver, men uden at 
få gjort noget ved det’.”

AF DAN MÅNSSON 

LANDSLEDER I LM KIDS

DKM@DLM.DK

Sommerens mange børne-

lov at være med på to af dem.
At være med på en børne- 

eller juniorlejr er hver gang 
en berigende oplevelse. 
Det er mig en gåde, hvorfor 
nogle lejrudvalg og lejrle-
dere skal spørge op mod 30 
personer, før de har samlet 
et lederteam til en lejr. Ved 
de, hvad de går glip af, når 
de siger nej til at være med 

Udgiver
Luthersk Mission
Industrivænget 40, 3400  Hillerød
T  48 20 76 60, E   dlm@dlm.dk    
W www.dlm.dk
Ekspedition: Man-tor 9-16, fre 
9-15. Gaver til missionsarbejdet 
sendes til giro 542 7754 eller til 
bank 2230 - 0100078342.

Tryk Skive Folkeblad
Oplag 3.600. ISSN 1601-975X

Redaktion
T 48 20 76 80 
E tm@dlm.dk
Birger Reuss Schmidt, ansv. red. 
direkte tlf. 48 20 76 83
Kaja Lauter bach, journalist/red.sekr.
Ditte Olsen, webredaktør
Ole Solgaard, journalist

Bibelcitater er fra den autoriserede 
oversættelse, © Det Danske Bibel-
selskab 1992

Pris
Danmark: 370 kr. pr. år. 
Unge under 30 år: 190 kr. 
Udlandet (herunder Færøerne og  
Grønland): 470 kr. pr. år.

Abonnement
Lut hersk Mission
T 48 20 76 60, E dlm@dlm.dk
PBSnr.: 01793985, Deb.grp.: 00002
Abonnementet løber, til det bliver
opsagt. Ved adresseændring bedes
oplyst både gammel og ny adresse.

Annoncer
Grundpris
Kr. 8,50 pr. spaltemillimeter 
Småannoncer kun for private. 125 
kroner for de første 25 ord (inkl. 
overskrift). Derefter 6,50 kroner pr. 
ord  – max. 50 ord.

Deadline
Stof til næste nummer skal være 
redaktionen i hænde senest tirsdag 
den 21. august 2012.

Fritidsjournalister
Bornholm
Birger Pedersen
T  56 95 05 04
E  aud.birger@lic-mail.dk
København 
Kim Jørgensen
T 33 21 23 95
E kimskj@mail.dk
Christina Holmegaard Pedersen
T 59 27 40 02, 
E cnilima@hotmail.com
Lolland-Falster 
Jan Nielsen 

T 54 85 44 96
E lrn_jan@mail.dk 
Vestjylland 
Gunnar Riis Jensen 
T 97 12 74 62, 
E gunnar@riis.mail.dk
Karin Mørk Nielsen
T  75 24 30 40,
E tiko@dlgtele.dk  
Østjylland 
Gitte Haahr-Andersen
T 86 17 73 03
E gitte.haahr@gmail.com

Lær dem at bede
på en lejr?

Jeg kan ikke blive træt af 
at se, hvordan deltagerne 
lytter og tager imod det, 
der bliver forkyndt for dem. 
Tænk, at få lov til at være 
med lige dér, hvor Gud mø-
der børn med nye åndelige 
erfaringer!

både på børne- og junior-
lejren efter inspiration fra 
etiopiske børn.

Og det var rigtig godt at se, 
hvordan børns bønsliv kan 
udfolde sig, når det får lov 
til det. Til stor overraskelse 
også for medlederne!

første gang han oplevede 
fællesbøn var i ungdomsfor-
eningen. Det var voldsomt 
at høre de lange bønner, de 
andre kunne bede. Der gik 

-

dighed til at bede sin første 
offentlige bøn.

For mig var det vigtigt, at vi 
ikke kun talte om bøn, men 
også praktiserede bøn. Det, 
mener jeg i det hele taget, er 
et godt princip for al forkyn-
delse, at vi både skaber rum 
for at lytte og handle i me-
nighedsfællesskabet, ellers 
stivner vores tro alt for let i 
en ren teori.

På juniorlejren indledte vi 
en af bibeltimerne med bøn, 
sådan at alle kunne bede 
højt, både børn og voksne. 
Dog måtte de ikke bede 
mere end en sætning ad 
gangen. Men det var tilladt 

af bønnen. Det blev en lang 
bøn! For juniorerne havde 
meget på sinde, de gerne 
ville tale med Gud om. Bøn-
nen er en fantastisk mulig-

hed, Gud har givet os!
Flere ledere gav udtryk for 

forundring og glæde over 
det bønsliv, som udfoldede 
sig blandt juniorerne. Vi ved 
godt, at troen udfolder sig i 
bønsliv, alligevel overrasker 
det os, at den udfolder sig i 

Jesus nogle gange måtte 
minde sine disciple om 
børns åndelige liv.

Jeg ønsker, at alle vi, som 
har med børns oplæring i 
den kristne tro at gøre, ikke 
alene må lære dem om bøn, 
men at vi lærer dem at bede. 
Både i hjemmet og i menig-
heden.

Børn skal ikke presses el-
ler tvinges til at bede højt, 
mens andre lytter med, men 
de skal inviteres til at bede. 
Det handler om at give det 
åndelige liv en sund praksis.

essens;

Godt 100 givere vil 
øge deres bidrag

Arv og testamente

Gert Svendsen, Frederikssund, er an-
sat som teamkoordinator og konsulent 
i økonomiteamet på LM’s sekretariat i 
Hillerød fra den 1. juli. Han skal hoved-
sagligt arbejde med fundraising-opga-
ver, være genbrugskonsulent samt stå 
for personaleenheden og overtage en 
del opgaver efter Henning Bay Jensen, 

58-årige Gert Svendsen er gift med Bodil og kommer 
i Frederikssund Frimenighed. Han kommer fra en stil-
ling som jobkonsulent i Kristelig Fagbevægelse i Holbæk 
og har tidligere blandt andet fungeret som selvstændig 
konsulent og bestyrer af sømandshjem. Han er desuden 
engageret i Blå Kors’ bestyrelse.

AF JOHNNY LINDGREEN,
RESURSECHEF

Hen over sommeren er nye 
givere kommet til, og ind-
tægterne fra genbrugsbu-
tikkerne stiger. Det giver 
anledning til stor taknem-
melighed! 

-
der har genbrugsbutikkerne 
indsamlet 1,4 millioner kro-
ner til landsarbejdet i LM - 
eller næsten lige så meget, 
som de gjorde i hele 2011. 
Det er imponerende!

Ikke følge med budgettet

knap 1,9 millioner kroner i 
gaver.  Dermed fortsætter 
tendensen med, at gaveind-

tægter ikke helt kan følge 
med budgettet. Lige nu er 
der samlet 240.000 kroner 
mindre ind end på samme 
tid sidste år.

Hvis gaveudviklingen 
fortsætter - og hvis gaverne 
fordeler sig hen over året på 
samme måde som i 2011 
- vil vi nå et årsresultat på 
16,1 millioner kroner. Det er 
900.000 kroner mindre, end 
der er behov for, hvis vi skal 
komme ud af 2012 uden un-
derskud.

Jeg vil derfor opfordre til 
at give gode gaver i de kom-
mende måneder. Det er der 
brug for. Har du brug for in-
formation om at støtte LM’s 
arbejde, så læs ”Støt LM” på 

os på sekretariatet.

Stor vækst i genbrug 
- men nedgang i gaver

»



Ny børnekonsulent med stor erfaring
Susanne Sjælland Iversen ser store muligheder i at forkynde evangeliet for børn

AF OLE SOLGAARD

LM Kids har ansat en erfa-
ren kvinde, der ser mange 
muligheder blandt børn og 
juniorer. 42-årige Susanne 
Sjælland Iversen begyndte 
1. maj som børnekonsulent i 
LM Kids. Hun bor i Randers, 

-
bejdsområde er endnu ikke 
fastlagt.

Hun synes, at muligheder-
ne blandt børn står i kø, og 
hun fortæller begejstret om 
de første udadrettede bør-
netræf, hun har været med 
til. Her har hun mødt mange 
børn, der ikke kender Jesus, 
men som gerne vil høre om 
ham.

”Der er rigtig mange vig-
tige ting i børns opvækst, 
men det allervigtigste er, at 
vi får forkyndt livet i Jesus 
for dem,” understreger den 
nye børnekonsulent.

Forkyndelse og   
konsulenthjælp
Stillingen består af to ho-
vedopgaver: forkyndelse for 
børn og konsulenthjælp til 
frivillige medarbejdere.

Den forkyndende del kom-
mer til at udfolde sig på lejre 
over hele landet, ligesom 
hun også vil tage på besøg i 
lokale børne- og juniorklub-

ber. Desuden tager hun – 
primært i sommerhalvåret 
– rundt til børnetræf med 
Boblen, som er LM Kids’ 
kassevogn med legeredska-
ber, hoppeborg, lydanlæg og 
så videre.

Konsulentdelen af hen-
des opgave drejer sig om at 
støtte og opmuntre kluble-
derne i deres arbejde. Det 
kan for eksempel handle om 
at videregive idéer eller give 
lidt pædagogisk rådgivning 
om, hvordan man takler uro-

lige børn. Hun glæder sig til 
samarbejdet med de mange 
trofaste og engagerede fri-
villige. I øvrigt håber hun, 
det vil lykkes at rekruttere 

fremover.

Behov for kreative  
briller
Susanne Sjælland Iversen 
føler ikke, at hun kan gen-
kende billedet af, at børn 
grundlæggende har foran-
dret sig, og at der skal så 

Susanne Sjælland Iversen på LM Kids’ landsteltelejr i Glumsø sammen med børn fra juniorklubben, der mødes i hendes hjem.

frygtelig meget til for at gøre 
sig interessant for børnene.

”Nej, børn vil stadig gerne 
høre om Jesus. Og de har i 
hvert fald ikke mindre behov 
for at lære Jesus at kende 
end tidligere. Men den kul-
tur, vi alle er en del af, er 
anderledes. Derfor tror jeg, 
at vi som voksne skal have 
lidt kreative briller på, når 
det handler om struktur, 
tidspunkter og indretning 
af børnearbejdet. Børnene 
kommer ikke af sig selv,” for-
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klarer hun.
Når det drejer sig om at 

komme i kontakt med nye 
børn, ser børnekonsulen-
ten en seriøs udfordring i, at 
en del frimenigheder lader 
deres børneklub erstatte af 
”børnekirke”, som foregår 
under søndagsgudstjene-
sten.

Men problemet er bare, at 
nogle forældre har sværere 
ved at sende deres børn af 
sted til børnekirke/gudstje-

neste end til en traditionel 
børneklub. Så det er en pro-
blemstilling, vi skal arbejde 
konstruktivt med,” siger hun, 
der selv er med i LM-frime-
nigheden i Randers. 

Mission er først og  
fremmest en livsstil
For den nye børnekonsulent 
er ”mission” først og frem-
mest en livsstil, hvor man 
ikke fokuserer på at ”drive 
mission”, men på at være 
lys og salt dér, hvor man er. 
Hun opmuntrer alle kristne 
til at udnytte de mulighe-
der, man har i sin hverdag, 
hvilket kræver nogle fravalg 
og tilvalg.

De sidste 25 år har Su-
sanne S. Iversen selv været 
frivilligt engageret i LM Kids, 
så hun ved lidt om, hvad det 
handler om. De sidste syv 
år har hun og hendes mand, 
Frits, lagt hus til en børne- 
og juniorklub, som de sam-
men med et par stykker 
mere har været ledere for. 
Her har de oplevet den store 
glæde, at børnene har ta-
get nye kammerater med til 
klubben.

Susanne Sjælland Iversen 
har selv tre børn på ni, 12 og 
14 år. Hun er læreruddan-
net og har siden 1996 været 
lærer på Randers Kristne 
Friskole.

AF KAJA LAUTERBACH

Det første hold teologer har 
nu afsluttet deres uddan-
nelse fra Sumbawanga 
bibelskole i Vest-Tanzania. 
Sammen med 12 studerende 
fra skolens evangelistkursus 
afsluttede de søndag den 1. 
juli deres uddannelse med 
en dimissionsfest. 

Missionær Peter O.K. Olof-
son er lærer på skolen. Han 
fortæller, at der uden tvivl 
har været nogle fødselskva-
ler for den teologiske uddan-
nelse, som han håber, der 
kan blive rettet op på langs 
ad vejen. 

”Umiddelbart står vi med 
tre udfordringer. Dels er det 
vigtigt at få integreret, hvad 

det betyder, at stedet nu er 
en akademisk institution, og 
hvordan det må præge arbej-
det og undervisningen. Dels 
er det vigtigt at forstå, at det 
er vanskeligt at drive en aka-
demisk institution uden mid-

ler. Og dels er der et generelt 
behov for at besinde sig på 
arbejdsetikken. Det går ikke, 
når enkelte lærere kun møder 
op til halvdelen af undervis-
ningstimerne,” siger han.

”Når det er sagt, har det 

Første teologer uddannet i Sumbawanga
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Susanne Sjælland Iversen; Udnyt de muligheder, 
du har for at være ”lys og salt” i din hverdag - tag 
de fravalg og tilvalg, det kræver»
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været et privilegium at få lov 
til at undervise disse præster 
gennem tre år - og de stude-
rende på evangelistkurset 
gennem to år - at udfordre og 
at blive udfordret – at lære 
og at lære fra sig.”

Trossamfund i høring
AF BIRGER REUSS SCHMIDT

En rapport om dannelse 
af trossamfund i Luthersk 
Mission sendes nu til hø-
ring i LM’s bagland.

Rapporten kan hentes 
på LM’s hjemmeside  
www.dlm.dk, og udvalget 
bag rapporten håber, at 
mange vil gøre brug af mu-
ligheden for at kommen-
tere forslaget.

På baggrund af de ind-
komne høringssvar vil 
udvalget justere forslaget, 
som så bliver lagt frem til 
afgørelse på LM’s general-
forsamling sidst i oktober.

”Vi vil meget gerne have 
reaktioner fra baglandet, 
og jeg håber, der er mange, 

som vil læse rapporten 
og give deres mening til 
kende,” siger Asger Mo-
gensen, der er formand 
for udvalget og medlem af 
LM’s Landsstyrelse.

Kirkelige handlinger
Baggrunden for planerne 
om at danne et landsdæk-
kende trossamfund er, at 
nogle LM’ere ikke længere 
ønsker at forblive i folke-
kirken, men heller ikke 
ønsker eller har mulighed 
for at melde sig ind i en fri-
menighed.

Et eventuelt trossam-
fund skal imødekomme 
disse personers behov for 
især kirkelige handlinger i 

bryllup og begravelse.



Volontør til Tanzania
LM har ansat Emil Solgaard fra Løsning 
som volontør fra 15. september og godt 
otte måneder frem.

19-årige Emil Solgaard skal rejse med 
det nye missionærpar Iben og Benny 
Lauridsen som lærer for deres ældste 
barn, Benjamin. 

I England skal Emil Solgaard under-
vise Benjamin i 0. klasse, og i Tanzania skal han være 
introduktionsstøtte og dansk lærer for Benjamin, når 
han efter nytår begynder på Iringa International School 
i Iringa.

I efteråret tager forældrene et tværkulturelt forbere-
delseskursus på All Nations Christian College i England, 
og derefter tager de på sprogskole i Tanzania.                 an
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Wenchoan Zhang; Her deler vi vores tro på Jesus med »
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AF DITTE OLSEN

”Det er ikke til at sige præ-
cis, hvor mange vi er, men 
omkring 120. Nogle af de til-
meldte er aldrig dukket op, 
andre er kommet uden at 
være tilmeldt,” smiler LM’s 
tværkulturelle konsulent 
Mogens Højgaard Jensen.

Han er med i det 15-mand 
store lederteam og har en 
del at se til. Under formid-
dagens bibelundervisning 
får han dog lov til at sidde 
uforstyrret. Men lige så 
snart, der er sagt amen, får 
Mogens Højgaard Jensen 
travlt.

”Hvor er værelse 69?” spør-
ger en ung afrikansk-udse-
ende kvinde ham. Og så må 
han lige vise hende på vej. 
Han beder Nadine fra Congo 
sætte sig og vente så længe.

Nadine er nemlig blevet 
interviewet til en dansk avis, 
og Mogens Højgaard Jensen 
har lovet hende at oversætte 
artiklen til swahili for hende, 
så hun er sikker på, at hen-
des historie bliver gengivet 
korrekt.

Hun fortæller, at det an-
den gang, hun er på tvær-
kulturel sommerlejr. Og er 
glad for det.

Konsulenten taler med 
Nadine på hendes moders-

Ti forskellige sprog 
på LMH

I uge 28 var omkring 120 mennesker på tværkulturel sommerlejr i Hillerød

mål, et sprog, han selv har 
lært som missionær i Tanza-
nia. Men de siger også ”rug-
brød” og griner. Da konsu-
lenten igen bliver forstyrret, 
forklarer Nadine:

”Vi kender ikke rugbrød i 
Congo. Så vi har ikke noget 
ord for det på swahili.”

Gruppesamlinger på 
mange sprog
Deltagerne er samles efter 
bibeltimen i mindre grupper. 
Der er blandt andet en farsi-
talende gruppe, en kine-
sisktalende og en engelsk-
talende. Mogens Højgaard 
Jensen er lederrepræsen-
tant i en dansk-talende 
gruppe. Her taler de blandt 
andet om tilgivelse.

”Når nu Jesus har tilgivet 
alle synder, behøver man så 
bede om tilgivelse igen og 
igen?” spørger én. 

”Ja, det skal man, hver 
gang man synder,” mener én 
anden. Og en tredje leder 

passage, hvor Jesus lærer 
disciplene fadervor.

At dele tro og kristenliv 
med andre
Den tværkulturelle konsu-
lent præsenterer Wenchoan 
Zhang. Han vil gerne fortæl-
le om at være på tværkul-
turel sommerlejr for første 

gang. 
Wenchoan Zhang er fra 

Sydkina, men har boet i 
Danmark i 14 år. Han har 
tre halvvoksne børn, hvoraf 
de to sønner også er med 
på lejr. Hans kone er først 
kommet til Danmark for to 
et halvt år siden. Men det 
er hende, der har ”lokket” 
ham med. Hun deltog nem-
lig sidste år, på trods af at 
hun dengang stort set ingen 
dansk kunne.

”Jeg er glad for at være 
med her. Vi kommer til 
hverdag i Kingoskirken i Kø-
benhavn,” siger Wenchoan 
Zhang.

”Men i kirken hører man 
kun prædiken, man snak-
ker ikke sammen om, hvad 
man har hørt, selvom man 

Sognepræst Niels Nymann Eriksen holder bibeltime for de voksne deltagere på tværkulturel sommerlejr.

bliver til kirkekaffe. Her de-
ler vi vores tro på Jesus med 
hinanden. Det er dejligt, 

tilføjer:
”Det er rigtig hyggeligt 

at være med. Og så slipper 
man for selv at lave mad.”

Og duften er umiskende-
lig. Uret afslører det også. 
Strømmen af legende børn 
og leende voksne fra mange 
nationer, men alle med kurs 
i samme retning, afgør det. 
Ingen har længere tid til at 
tale med en journalist. 

Tværkulturel Sommerlejr 
er arrangeret af Luthersk 
Mission og Indre Mission i 
fællesskab. Ud over lejren 
på Sjælland var der også to 
tilsvarende lejre i Jylland i 
løbet af sommeren.

Forstærkning til Soma Biblia
LM har lavet aftale med 
Arne Panduro fra Køge om 
en korttidsudsendelse til 
Tanzania, hvor han skal 
fungere som leder af øko-
nomiafdelingen i Soma Bib-
lia i seks måneder. 

Arne Panduro er uddan-
net revisor og kommer fra en stilling som administrati-
onschef hos Danmission. Han rejser sammen med sin 
kone, Ellen, til Tanzania i begyndelsen af september.     an

AGERSKOV:

AABENRAA:

GILLELEJE:

HILLERØD:

NEXØ:

SKJERN:

VIDEBÆK:

lumigenbrug.dk

lumi genbrug

Future er fortid
Projekt Future i Phnom Penh, Cambodja, er afsluttet som 
LM-projekt med udgangen af juni måned 2012. 

LM har drevet dette iværksætterprojekt siden 2005, 
det meste af tiden med økonomisk støtte fra Dansk Mis-
sionsråds Udviklingsafdeling (DMR-U).

Denne støtte ophørte med udgangen af juni 2012. Det 
er desværre ikke lykkedes at gøre projektet skulle være 
økonomisk selvbærende herefter. 

Projekt Future lukkes derfor ned som LM-projekt, men 
lederen Sitha Dourng har besluttet, at han vil forsøge at 
køre projektet videre i en modereret form som en privat 
virksomhed.                    do

Wenchoan Zhang (tv.) fra Sydkina var med på tværkulturel lejr 
for første gang. Her står han i LMH’s have sammen med tvær-
kulturel konsulent Mogens Højgaard Jensen.
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Børnelejr på Virksund

Sang og musik for HerrenSommerkirke i Aarhus 1.000 unge på bibelcamping

Bondegårdslejr

Forsmag på efterskoleliv
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Else Wiwe; Jeg håber virkelig, at andre vil lade 
sig inspirere af bornholmerne. Bondegårdslejr er 
en fantastisk måde at holde børnelejr på»
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sommer;   

30 børn blev underholdt og 

-

80 deltagere mellem 12 og 

uge 30.
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

unge.
-

-
-
-

-

-

80 teenagere brugte 14 
-

-

-

-

-

-

-

-

dlm.dk 13. juli 2012

-
-

-

og bede sammen.

-
-

-

dlm.dk 14. august 2012

-

-

-

dlm.dk 16. juli 
& 11. august 2012

-
get og meget andet. Det var 

dlm.dk 18. juli 2012

begge steder.

-

-

dlm.dk 8. august 2012

-

-

dlm.dk 10. august 2012
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israel;   
Erez Soref; Vores jødiske baggrund gør, at vi går mere i 
dybden med Det gamle Testamente, end man gør mange 
steder. GT er jo fuld af profetier om Messias»

AF KAJA LAUTERBACH

En stor nyistandsat toeta-
gers bygning i den israelske 
middelhavsby Netanya. 

Det er det messianske 
uddannelses- og resur-
secenter, der rummer det 
teologiske universitet Israel 
College of the Bible (ICB).

Rektor Erez Soref fortæl-
ler, at ud over undervis-
ningslokaler, cafeteria og 
auditorier rummer de 1.000 
m2 Israels største bibliotek 
og et nationalt mediecenter.

Ud fra uddannelsescen-
tret er der også en vidtfor-
grenet rådgivningstjeneste 
- for eksempel i ægteskabs-
forhold eller til mennesker, 
der har været udsat for mis-
brug. Stedet lægger også lo-
kaler til, når de messianske 
jøder samles til landsdæk-
kende stævner. 

”Det er en kæmpe vel-
signelse fra Gud, at vi har 
fået mulighed for at få det 
her center op at stå,” siger 
43-årige Erez Soref, der var 
hovedtaler på bevægelsen 
Ordet og Israels Sommer-
stævne i Fjellerup den 6.-8. 
juli 2012.

Stadig behov for oplæring
Sidst i 1980’erne så en 
række messianske jøder et 
behov for en institution, hvor 
kirkeledere kunne få en ud-
dannelse - både teologisk og 
i ledelse. Erez Soref var med 
i denne gruppe, hvis arbejde 
første til dannelsen af ICB.

Siden da er der sket meget 
med det generelle uddannel-
sesniveau i Israel. Erez Soref 
fortæller, at mange jøder nu 
får en universitetsuddannel-
se, og at der sker langt mere 
på det teologiske forsknings-
område end tidligere. 

Imidlertid er der stadig et 
stort behov for oplæring og 
undervisning i menigheds-
ledelse - både af ældre og 
af yngre. Mange af de ældre 
kirkeledere har ikke nogen 
formel uddannelse, og sam-
tidig er de yngre mere åbne 
for at lære mere.

Ligner andre universiteter
”ICB’s hovedformål er at 

Troen på Jesus giver 
fællesskab

”Messianske jøder og arabiske kristne sammen er et stærkt vidnesbyrd 
om den fred, som troen på Jesus kan give,” siger rektor Erez Soref

være et sted, hvor messian-
ske jøder og nuværende el-
ler kommende kirkeledere i 
Israel kan får undervisning 
og have fællesskab med 
hinanden,” forklarer rektor 
Erez Soref.

Han anfører, at skolen lig-
ner tilsvarende universitetet 
over hele verden.

”Dog gør vores jødiske bag-
grund, at vi går mere i dyb-
den med Det gamle Testa-
mente, end man gør mange 
steder. GT er jo fuld af profe-
tier om Messias,” siger han.

Den jødiske baggrund 
betyder også, at de læg-
ger stærkt fokus på det he-
braiske sprog og inddrager 
rabinsk litteratur og andre 
jødiske kilder i undervisnin-
gen. Ligesom deres place-
ring i Mellemøsten - og midt 

også studerer en række isla-
miske kilder. 

”Vi forsøger at forholde 
os til historiens gang ud fra 
et bibelsk perspektiv, men 
også ud fra en jødisk vinkel 
og dybde,” siger Erez Soref.

En tredjedel arabere
Flertallet af de cirka 100 stu-
derende på ICB er messian-
ske jøder, men omkring en 
tredjedel er arabiske kristne. 

Rektoren forklarer, at alle 
de arabiske studerende 
er israelere og kender den 
israelske kultur. I nogle af 
fagene bliver de undervist 
på arabisk, men undervis-
ningen i alle eksamensfag 
foregår på hebraisk. Det er 
imidlertid ikke noget pro-
blem for dem, da de som 
israelere alle taler hebraisk 
som andet sprog. 

I det hele taget er det me-
get vigtigt for ledelsen på 
ICB, at skolen giver rum for 
alle studerende.

”Vi vil ikke diskriminere 
nogen på grund af baggrund 
eller nationalitet - hverken 
negativt eller positivt. Alle 
skal behandles ens,” siger 
Erez Soref.

Det er ikke kun blandt de 
studerende på ICB, at der er 
et stærkt arabisk islæt. En 
af underviserne er arabisk 
kristen, og rektoren glæder 
sig over det, han kan bidrage 
med til skolens og lærerkol-
legiets samlede liv.

Gensidig respekt
De messianske jøder fejrer 
de jødiske fester, og det gør 
man også på ICB. Men man 
markerer også arabiske tra-
ditioner og kristne højtider.

Erez Soref understreger, 
at det er fantastisk at se jø-
der og arabere sammen på 
denne måde i kærlighed og 
gensidig respekt.

”Det er et stærkt vidnes-
byrd om den fred, som troen 
på Jesus kan give,” siger han.

”Vi oplever samarbejde 
mellem messianske jø-
der og arabiske kristne på 
mange niveauer i Israel. Syv 
messianske menigheder har 
arabisktalende søsterme-
nigheder.”

Internationalt anerkendt 
ICB er et 100 procent uaf-

”Israel College of the Bible 
er en kæmpe velsignelse fra 
Gud,” siger rektor Erez Soref.

hængigt universitet. Lige-
som de messianske menig-
heder ikke har noget med 
den israelske stat at gøre, 
har IBC det heller ikke.

Alligevel kan de tilbyde en 
uddannelse, der er aner-
kendt over hele verden. To 
internationale accredite-
rings-sammenslutninger 
- en i Asien og en i Italien 
- garanterer det faglige ind-
hold.

Det betyder, at ICB også 
kan give et tilbud til uden-
landske studerende, som de 
kan lade indgå i deres sam-
lede uddannelse: to seme-
stre med dybdegående stu-
dier af Israels sprog, kultur, 
historie og arkæologi. 

Social indsats
De studerende på ICB er alle 
på en eller anden måde en-
gageret i en social indsats. 
Det kan være suppekøkken, 
tøjuddeling, eller hjælp til 
misbrugte eller til misbru-
gere.

Som følge heraf har stedet 
et godt forhold til de lokale 
myndigheder. Desværre kan 
man ikke sige det samme 
om forholdet til de anti-
messianske grupper blandt 
jøderne. Ifølge Erez Soref 
gør de, hvad de kan, for at 
standse IBC’s aktiviteter. 
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Kørselsordning til Jylland.
Tlf. 54 44 17 00    

www.stubbekoebingefterskole.dk
Skolen er oprettet af Luthersk Mission

En særlig skole til særlige behov

FORLAGSGRUPPEN LOHSE 
TLF.: 75 93 44 55
WWW.CREDO.DK

»Liv og lovsang« er skrevet 
til alle, der beskæftiger sig 
med lovsang.

Jeg kan varmt anbefale 
bogen til lovsangsledere, og 
bogen er relevant for alle, 
der ønsker at tilbede Gud i 
ånd og sandhed.
Arvid Asmussen, lovsangs-
leder i Aarhus Valgmenig-
hed og leder af lovsangsskolen Kantoriet.

BOB  KAUFL IN
LIV OG LOVSANG

CARSTEN ( SPR INT )  K .  POULSEN
UDRUSTNING TIL TJENESTE

K t i t

Hvilke nådegaver har Gud 
givet mig?
Nu er der helt konkret og 
praktisk hjælp at hente 
i bogen »Udrustning til 
tjeneste«. Carsten (Sprint) 
Korsholm Poulsen har i 
mange år arbejdet med 
nådegaverne og deler ud 
af sine mange erfaringer.

 Indeholder udførlig nådegavetest.
245 sider
249,95 kr.

352 sider
299,95 kr.

SEAT ALTEA 1,6 Reference, 2005, km 79.000. Stålblå metal-
lic. Alle servicer. Ny tandrem. Flot og velholdt. Sommer- og 
vinterdæk. Billeder kan mailes. Sælges gr. dødsfald. Rødding. 
Henv. 60 94 62 88



kirke;   

Flere unge vil studere 
teologi og mission på DBI

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

sen i teologi og mission.

nelse i kristendom. 

ste år.

Kolossalt vigtig

meget taknemmelig over dannelse med en kandi
datuddannelse i teologi på 

i det internationale missi

Danmark. 

Større bredde

Ved semesterstart på DBI i august 2011.

Fald på universiteter

let til teologistudiet.

Universitet. Det er et sam

teter.

vokse i indsigt i evangeliet 

NMM+, 
et toårigt missionalt fælles-

skab.

engelsk mellem samlin

Brug for hjælp

                                brs

Netværk af Missionale Me-
nigheder (NMM) er oprettet 
af Københavnerkirken og be-
står af 12 menigheder, heraf 

Børge Haahr Andersen; Vi har fået en 
større studiemæssig bredde med vores »

07|
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den da.

Åndskrise i Danmark

med guddommelig autoritet.”

Gps uden opdatering

brs

Jesusglæde er 
bibelglæde



AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Den 13. juli skrev ge-
neralsekretær Jens Ole 
Christensen sin måned-
lige klumme ”Kirkeligt 
set” i Kristeligt Dagblad. 
Den kom til at handle om, 
hvorfor han forbliver som 
medlem af den danske fol-
kekirke.

Baggrunden for artiklen, 
der er optrykt her på siden, 
er ifølge Jens Ole Christen-
sen, at folk har krav på at 
vide, hvor han står oven 
på forløbet omkring sagen 
med indførelse af et ritual 
for kønsneutrale ægteska-
ber i folkekirken.

”Så spiller det også en 
rolle, at der har været ret 
stort mediefokus på an-
dre strategier i LM, nemlig 
frimenigheder og tros-
samfund. Når LM stadig 
skal være en paraply for 
bibeltro kristne i og uden 
for folkekirken, så er det 
vigtigt, at der sættes ord 
og personer på begge stra-
tegier,” siger han.

Vil samle LM
Jens Ole Christensen er 
forberedt på at møde kritik 
for, at han som generalse-
kretær markerer sit eget 
standpunkt så stærkt. Men 
han mener faktisk, at han 
er med til at samle LM.

”Jeg tror af hjertet, at 
det er en klog strategi for 
LM at holde sammen om 
mission og Guds ord - og 
så give hinanden frihed i 
kirkeordningsspørgsmål. 
For 15 år siden var øvelsen 
i LM at skaffe plads til fri-
menighederne, men min 
fornemmelse er, at vi i dag 
i fuld fart er på vej til en 
situation, hvor den mere 
folkekirkelige strategi må 
bede om albuerum.”

Han mener også, at det 
er en myte, at utydelighed i 
det lange løb samler. 

”Når vi ved, hvor vi står, 
er der større mulighed for, 
at vi kan blive sundt trygge 
ved hinanden.”

Handler om at skønne
I den debat, artiklen har 

medført på Facebook, er 
det blevet bemærket, at 
Jens Ole Christensens ar-
gumentation ikke er særlig 
bibelsk begrundet. Hertil 
siger han:

”Det er helt bevidst, at 
jeg taler om et samvittig-
hedsproblem. For mig er 
det ikke et lærespørgsmål, 
som kan afgøres ved en 
egentlig bibelsk argumen-
tation. Man kan altså ikke 
sige, at det ene synspunkt 
er sandt og det andet falsk 
lære. Der er meget skøn i 
dette.”

Han mener dog, at der 
er tungvejende grunde – 
også bibelske – til at skøn-
ne, som han gør.

”De få tekster i Bibelen, 
der handler om menighe-
der, hvor den sunde lære 
er i mindretal, indeholder 
ikke formaninger til at gå, 
men til at styrke det, som 
er tilbage. Desuden har vi 
en formaning til at have 
omsorg for vores trosfæl-
ler – især de skrøbelige. 

folkekirken, og vi får dem 
ikke uden videre med over 
i frimenigheder. Og vi har 
et kald til at drive mis-
sion. Her er det mit skøn, 
at folkekirken stadig er en 
temmelig god platform. 
Det handler om noget så 
basalt bibelsk som næste-
kærlighed.”

”Jeg stempler ikke an-
dres argumentation, men 
siger bare noget om, hvad 
mine egne bevæggrunde 
er,” slår Jens Ole Christen-
sen fast.
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folkekirken;   
Jens Ole Christensen; Man isolerer sig ikke nødvendigvis, 
fordi man går i frimenighed. Men jeg kunne godt bruge 
den indrømmelse, at risikoen er der»

AF JENS OLE CHRISTENSEN

Vi kan lige så godt se det i 
øjnene: Missionsfolk, karis-
matiske og andre med en 
klassisk luthersk tro skal til 
at vænne sig til en ny virke-

grad end tidligere i forskel-
lige kirkesamfund og menig-
hedsordninger.

Det skyldes ikke mindst, 
at vi drager forskellige kon-
sekvenser af ritualsagen og 
den generelle læremæssige 
krise i folkekirken. Det er 
unægteligt en udfordring for 
fællesskabet, og de hurtige, 

ikke.
Jeg føler mig dybt forbun-

det med mange af dem, der 
i disse år forlader folkekir-
ken, og et godt stykke ad 
vejen forstår jeg motiverne. 
Jeg er optaget af, at vi – så 
langt det overhovedet lader 
sig gøre – bevarer fælles-
skabet. Og så må vi hver for 
sig vælge de veje, vi tror, tje-
ner evangeliet.

Det er afsættet for, at jeg 
vil bruge min klumme i dag 
på at begrunde, hvorfor jeg 
bliver.

Et samvittighedsproblem 
at forlade folkekirken
Jeg vil begynde i det meget 
personlige: For mig er det et 
lige så stort samvittigheds-
problem at forlade folke-
kirken, som det for nogle af 
mine gode venner er at for-
blive i den.

Jeg er faktisk i tvivl om, 
hvorvidt det overhovedet 

Derfor bliver jeg 
i folkekirken

er forsvarligt at forlade en 
kirke, hvis bekendelse jeg 
er i overensstemmelse med 
– vel at mærke så længe 
jeg kan praktisere i kirken i 
overensstemmelse med be-
kendelsen. Skal jeg forlade 
kirken, fordi nogle andre – 

-
lader kirkens faste grund?

Den nok er nok-retorik, 
som fra det politiske liv har 
bredt sig til kirkespørgsmå-
let, er jeg temmelig skep-

ikke i Det Nye Testamente, 
heller ikke de steder, hvor 
den sunde tro tydeligt var i 

udfordring til at styrke det, 
der er tilbage.

Dybt taknemmelig for, at 
andre holdt ud
Nogle kirkehistoriske over-
vejelser spiller også en rolle: 
Jeg synes, den nuværende 
kirkelige krise er rystende 
alvorlig. Og jeg deler den 
vurdering, at det er enestå-
ende at have et ritual, som 
direkte og åbenlyst modsi-
ger de bibelske skrifter. At 
velsigne synd leder menne-
sker bort fra syndsforladel-
sen og ikke hen til den.

Men det var også rystende 
alvorligt, at kirken under 
ortodoksien deltog i hekse-
brændinger, under ratio-
nalismen prædikede ”Gud, 
dyd og udødelighed” og i 
Bultmann-perioden for 50 
år siden accepterede åben-
lys modsigelse af evangeliet 
om Jesu og vores fysiske op-
standelse.

Jeg er dybt taknemmelig 

Generalsekretær melder klart 
ud: Jeg bliver i folkekirken

Folk skal vide, 
hvor jeg står

for, at der i disse og andre 
kritiske perioder var folk, 
der holdt ud i kirken, stæ-
digt fastholdt modsigelsen 
og bad til Gud om kirkens 
fornyelse. De har ofte end 
ikke fået fodnoter i kirkehi-
storiebøger, men de gjorde 
os alle en stor tjeneste.

Hvor mange svigter vi, 
hvis vi går?
Dernæst spiller nogle mere 
pragmatiske overvejelser en 
rolle for mig. Jeg mærker en 
tendens i de interne diskus-
sioner blandt konservative 
kristne til at kridte banen op 
på en måde, der ikke ram-
mer virkeligheden. Man be-
skriver kirken, som om den 
består af de retlærende (os) 
og de vranglærende (de an-
dre). Punktum.

Jeg mangler sansen for 
mellemnuancerne, de ”sva-
ge i troen” og de famlende 
bekendelser. Ikke mindst 

Og jeg spørger mig selv, hvor 
mange af disse folk vi svig-
ter, hvis vi alle sammen går 
til frimenigheder og andre 
alternative menighedsfor-
mer.

Indrømmet: Man isolerer 
sig ikke nødvendigvis, fordi 
man går i frimenighed. Men 
jeg kunne godt bruge den 
indrømmelse, at risikoen 
er der.

Og hvis man tænker over, 
hvem der i de seneste 10 år 
har taget både de lyttende 
og lærerige dialoger og de 
skarpe konfrontationer, er 
det med al respekt ikke fri-
menighedsfolk, der springer 

mest i øjnene.
Igen indrømmet: Evange-

liet kan også formidles til 
sekulariserede danskere fra 
frie menigheder, sådan at 
mennesker kommer til tro 
og bliver Jesu disciple. Det 
har jeg oplevet, og det glæ-
der jeg mig over.

Tærsklen er lav til folke-
kirken
Men for mig er det tydeligt, 
at der er store befolknings-
grupper, som vi langt lettere 
får i tale gennem folkekirken 
end fra andre platforme. Jeg 
siger ikke bare, at præster-
ne har gode talerstole, men 
også, at tærsklen er lav til 
det arbejde, der drives af 
andre i folkekirkeligt regi. 
Tabet ved at miste de plat-
forme er til at få øje på.

Jeg er klar over, at jeg 
kunne gøre nogle menne-
sker glade ved nu at gå ud 
af folkekirken og i frimenig-
hed. Det gælder mennesker, 
jeg føler mig nært forbun-
det med i mit eget miljø, og 
som ønsker sig en entydig 
udvikling.

Noget tyder på, at også 
kirkeminister Manu Sareen 
(R) og nogle af biskopperne 
synes, det er udmærket, 
hvis de mest rapkæftede 
missionsfolk forsvinder, og 
freden kan sænke sig over 
folkekirken.

Jeg har ovenfor forsøgt at 
redegøre for, hvorfor jeg må 
skuffe disse forventninger. 

Indlægget blev trykt i Kri-
steligt Dagblad den 13. juli i 

klummen ”Kirkeligt set”. 

For Jens Ole Christensen er 
spørgsmålet om kirkeord-
ning ikke et lærespørgs-
mål, men et samvittigheds-
spørgsmål.



AF JØRGEN JØRGENSEN

AABENRAA

 
Kære brødre og søstre i LM 

Engang imellem tager I 
modet fra mig med bastan-
te, skråsikre og unuancere-
de formuleringer. 

Som på forsiden af Tro og 
Mission den 29. juni, hvor 

Henning Haahr-Andersen; Jeg glæder mig over de mange 
muligheder i folkekirken, men jeg er også dybt anfægtet over, 
at hovedparten af dem bliver misbrugt»
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» Folkekirken 
- en farlig ramme

AF HENNING HAAHR-ANDERSEN

RISSKOV

 
Ole Reuss Schmidt (ORS) ar-
gumenterer i sidste nummer 
af T&M for, at folkekirken 
(FK) er en genial ramme. Jeg 
er enig i, at FK er en ramme, 
men jeg kalder den en farlig 
ramme. Derfor har jeg også 
for et par år siden meldt 
mig ud. 

Min udmeldelse af FK har 
intet at gøre med, at den 
tæller homoseksuelle med-
lemmer. Problemet er FK’s 
ledelse. I stedet for at frem-
holde Guds ord for disse 
mennesker (og alle os andre 
syndere) vil den tilbyde dem 
Guds velsignelse over de-
res forhold, ja, nu også et 
vielsesritual. Bibelen kalder 
homoseksuel praksis synd, 
og det kan hverken dansk 
lovgivning eller folkekirke-
ritualer lave om på. Med det 
indførte ritual svigter FK sit 
ansvar ikke bare over for ho-
moseksuelle, men over for 
hele det danske folk. 

Mange har påpeget, at det 
nye ritual blot er en naturlig 
konsekvens af skredet væk 
fra Bibelen som autoritet i 
lære og liv, og at dette ikke er 
af ny dato. Det er sandt. Alli-
gevel har indførelsen af ritu-
alet og hele den proces, der 
gik forud, i chokerende grad 
afsløret en udtalt mangel på 
respekt for Bibelens ord hos 
utrolig mange præster, bi-

skopper og andre i FK.
Mon ikke mange af T&M’s 

læsere helt kan tilslutte sig 
Karl Haahrs formulering i 
sidste nummer: ”Hvis man 
kan leve med det nye ritual, 
kan man leve med alt.” 

Nej, vi kan ikke leve med 
det! Uanset hvilke konse-
kvenser vi hver især drager 
af dets indførelse, må vi klart 
og tydeligt markere, at det 
er udtryk for vranglære og 
vrangordning. Det skal siges 
ikke bare nu og her, men igen 
og igen. Ellers vænner vi os 
til det!

Der er mange mulighe-
der i FK. Ja, og jeg glæder 
mig over hver eneste, der 
bliver udnyttet. Men jeg er 
også dybt anfægtet over, at 
hovedparten af dem bliver 
misbrugt. Jeg er gået dybt 
frustreret og anfægtet fra 

-
ser, julegudstjenester og så 
videre i FK, fordi mulighe-
den for at fremholde Guds 
ord var til stede, men ikke 
blev udnyttet. I stedet blev vi 
spist af med menneskeord 
og -tanker. Det er farligt. Vi 
risikere at blive hvirvlet med 
i frafaldet! 

Jeg forstår i øvrigt ikke, 
hvorfor ansvaret for at ad-
vare andre skulle standse 
ved sognegrænsen.

Endelig kan jeg efter fem 
års medlemskab af en fri-
menighed oplyse, at det ikke 
er mulighederne, det skorter 
på dér!

AF KAMMA OG ARNE PUGGAARD

ALLERØD

 
Tak til Jens Ole Christen-
sen for din klare udmel-
ding i klummen i Kristeligt 
Dagblad den 13. juli (trykt 
side 8 i denne avis, red.). Det 
er både meget modigt og et 
vigtigt signal i rette tid: Bliv 
og kæmp videre!  

Du har været en meget 
kompetent fortaler for mis-
sionsfolket, som i kommisi-
onsarbejdet med klare bibel-
ske argumenter har kæmpet 
for at bevare folkekirken på 
Ordets grund. Du har – uden 
at blive skinger i stemmen – 
været et klart bibelsk talerør 
og vundet stor anerkendelse 
og respekt langt ind i ”mod-
standernes” rækker. Godt 
brølt, løve!

Tak også til Lise-Lotte 

Karl Haahr siger: ”Hvis man 
kan leve med det nye ritual 
kan man leve med alt.”

Så er jeg sat i bås og er fra 
nu af åbenbart levebrøds-
præst i folkekirken. Det må 
jeg leve med, men jeg har jo 
også fået prædikatet sat på 
mig, at jeg kan leve med alt. 

Det er næsten ikke til at 
leve med.

» Det er næsten ikke til at leve med

» Hvor står MF?

AF JØRGEN JØRGENSEN

FORMAND FOR MF

 
Med indførelsen af et viel-
sesritual i folkekirken for 
homoseksuelle har vi fået et 
ritual i kirken, der har bibel 
og bekendelse imod sig. 

I den situation melder 
nogle sig ud af folkekirken 
og danner frimenigheder. 
Andre bøjer nakken og suk-
ker. Atter andre raser i fru-
stration. 

På Menighedsfakultetet 
siger vi det samme som altid: 
Vi henviser til det, der står 
skrevet. Situationen med et 
nyt ritual uden bibelsk belæg 
er ny, men princippet om-
kring manglende respekt for 
Bibelen er ikke ny; det er en 

har kirken været fristet til at 
lade hånt om Guds ord. 

Nu har otte ud af ti biskop-
per dokumenteret, at deres 
teologi ikke udspringer af 
Guds ord på dette punkt. De 
kan sige, hvad de vil. De kan 
forklare sig, som de vil. Den 
eneste grund til, at vi lytter 

derfor har magten. De vinder 
ikke på argumenternes tyng-
de, men på magtens mis-
brug. For i en luthersk kirke 
er det et grundvilkår: Ordet 
er det eneste magtmiddel, vi 
har. Og Guds ord misbruges 
i denne sag på det skamme-
ligste. 

Jeg er ikke i tvivl om, at i 
hvert fald nogle af de otte 
er overbevist om, at de har 
en legitim sag. Derfor kan 
vi stadig tale sammen. Men 
deres argumenter holder 
ikke. De består kun, fordi der 
er mange nok, der tilsam-
men bekræfter et teologisk 

projekt, hvor Guds ord bliver 
skåret til.

Derfor støtter vi – og er 
medunderskriver af det hyr-
debrev, der blev sendt rundt 
før sommeren. Magtmis-
bruget – og det teologiske 
bedrag med et vielsesritual, 
der spotter Gud, skal afslø-
res for menighederne. Det er 
rigtigt – og vigtigt – at gøre.

Og vi vil fremover i tale 
og skrift pege på, hvad Gud 
har talt. Det er det, vi er 
sat i verden for. Det er den 
opgave, vi vil løse. Giver det 
medvind, er det godt; får vi 
klø for det, er der ikke noget 
at gøre ved det. For sand-
heden kan ikke bøjes efter 
tidsåndens pres.

-
ger præsterne et løfte om 
at prædike Guds ord - og 
modvirke sådanne lærdom-
me, der strider mod kirkens 

grundlag. MF’s forskning og 
undervisning søger at kvali-

– og gennemskue – hvad 
dette løfte indebærer.  At 
dette løfte og denne inten-

biskopper og kirkeminister, 
må de tage ansvaret for. Det 

skrift og bekendelse.
I denne situation vover vi 

at citere Luther: Guds ord de 
nok skal lade stå. Guds løf-
ter, som vi har i Bibelen, kan 
ingen tage fra os. Derfor er vi 
frimodige. Derfor fortsætter 
vi. Situationen er den gamle 
kendte: Der er kamp om for-
ståelsen af Guds ord. I den 

-
hedsfakultetet fremover. I 
kamp for, at Guds ord skal 
være sandheden, der vejle-
der os.

(Forkortet af red.)

» Godt brølt, løve

Rebel og Steen Skovsgaard, 

af landets biskopper – har 
ladet jer drive rundt i mane-
gen af Sareens piskesmæld 
i den statskirkelige cirkus-
forestilling, som vi har været 
vidne til i forbindelse med 
tvangsindførelsen af ritualet 

Manu Sareen bliver heldig-
vis kun en meget kortvarig – 
men også meget sørgelig – 
parentes i dansk kirkeliv.

Som generalsekretær i Lu-
thersk Mission vil du, Jens 
Ole, nok møde en del kritik 
fra frimenigheds- og frikir-
kefolk, som sikkert hellere 
havde set, at du havde taget 
dit gode tøj og sagt farvel til 
folkekirken efter al balladen 
om det nye ritual. 

Det er meget forståeligt at 
rigtig mange bibeltrofaste 
venner på kirkens højre-

tager konsekvensen af det 
der er sket, ved at melde sig 
ud af ”det mindre gode sel-
skab”.  Men dybest set er det 
vel netop det, kirkeministe-
ren ønsker: At de genstri-
dige missionsfolk hopper 
ind i deres egen kravlegård, 
så der kan blive ro på bag-
smækken.

Det er bare ikke særlig for-
nuftigt, for folkekirken – og 
ikke mindst de mange bibel-
tro præster – har netop nu 
brug for opbakning fra ”mis-
sionsfolket”. Derfor håber vi, 
at rigtig mange på kirkens 

arbejdstøjet på og fortsætte 
med at være folkekirkens 
trofaste medarbejdere, ikke 
mindst blandt børn og unge.      

I en menneskealder har vi 
været en del af folkekirkens 
børne- og ungdomsarbejde 

(FDF) og mødt utallige ener-
giske og kreative præster 
(ikke mindst de kvindelige!), 
som på det evangelisk lu-
therske fundament har for-
mået at møde ungdommen 
med evangeliet i forståelig 
børnehøjde. De fortjener vo-
res fortsatte hjælp og støtte.

Folkekirken er en fanta-
stisk platform for evangeli-
ets udbredelse til den brede 
del af Danmarks ungdom 
gennem søndagsskoler, 

-
mander, Alpha-kurser og så 
videre.

Måtte missionsfolket vise 
storsind og kæmpe videre 
i kirkerummet med at give 
forkyndelsen det rette bi-
belske indhold – på trods af 
de biskoppelige fejltrin.  

Bed og arbejd - bliv og 
kæmp videre!   

(forkortet af red.)

Folkekirken er en fantastisk platform for evangeliets udbre-
delse til den brede del af Danmarks ungdom - blandt andet 
gennem FDF, mener Kamma og Arne Puggaard.

AF HENNING KIILERICH

AAKIRKEBY

 
Seneste nummer af T&M 

lovgivning vedrørende vielse 
-

ser heraf.
Nogle indlæg omhandler 

ansvar for andre. Det gælder 
for eksempel Landsstyrel-
sens erklæring af 15. juni og 
også det åbne brev til Den 
danske Folkekirke, som LM 
er medunderskriver på. Også 
Evangelisk Luthersk Net-
værks initiativ, som både får 
en fyldig omtale og kommen-
teres i lederen, udtrykker 
ansvar for troens folk. 

Til forskel for artiklen på for-
siden om et landsstyremed-
lems udmeldelse af folkekir-

ken udtrykker debatindlægget 
af Ole Reuss  Schmidt på side 
16 medansvar. Stor tak til Ole 
– og andre – som (ikke ukri-
tisk) bliver som surdejen i den 
folkekirke, som alle elendig-
heder til trods har kontaktmu-
ligheden til det danske folk, 
for hvor skal vore landsmænd 
ellers høre evangeliet?

Også tak til Jens Ole Chri-
stensens for hans klumme 
”kirkelig set” i KD 13. juli 
(trykt side 8, red.), der rum-
mer gode overvejelser, nuan-
cer - og medansvar for den 
folkekirke, som Landssty-
relsens erklæring af 15. juni 
også ”giver en chance”! 

Man kan nemlig godt tage 
medansvar uden at være 
medansvarlig i alt. Det er 
måske endda den største 
udfordring?

» Om ansvar og medansvar
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udfordring;   
Vagn Mølgaard Christensen; Der er usædvanlig få kristne 
blandt tyrkere i Danmark. Vi har kendskab til færre end 10»

AF VAGN MØLGAARD 
CHRISTENSEN

Tyrkerne udviser en usæd-
vanlig stor gæstfrihed. Det 
vil danskere, som har rejst 
i Tyrkiet sikkert kunne be-
kræfte, ligesom de få, som 
har vovet at ringe på hos 
deres tyrkiske nabo, vil vide 
det. Men gæstfrihed er vel 
ikke det første, vi forbinder 
tyrkerne med?

Tyrkernes kultur og religi-
-

med for os. Det er tilsynela-
dende vanskeligt for tyrkere 
at integrere sig i det danske 
samfund. Og når det gælder 
religion, skiller de sig lige-
som somalierne ud i forhold 
til alle andre indvandrer-
grupper i Danmark: 

Der er usædvanlig få krist-
ne blandt tyrkere i Danmark. 
Vi har kendskab til færre 
end 10!

Indvandringen
Europa havde i 1950’erne og 
1960’erne og frem til oliekri-
sen i 1973 stor økonomisk 
fremgang, og mange euro-
pæiske lande havde behov 
for arbejdskraft udefra. 

I Danmark blev behovet for 
arbejdskraft blandt andet 
dækket af ”gæstearbejdere” 
fra Tyrkiet og Pakistan. Tyr-
kerne var især unge mænd 

job i ufaglærte lavtlønnede 
fremstillingserhverv. De 

Tyrkerne - et fremmed folk

ville vende tilbage til hjem-
landet. 

-
vandrerstop. Men mulighe-
derne for familiesammen-

i Danmark til at vokse op 
gennem 1970’erne. 

I stedet for at vende hjem 

og igennem 1980’erne blev 
de mere rodfæstede her i 
landet.

Manglende integration
I 1980’erne og 1990’erne 

-
ninge til Danmark fra lande 
som Iran, Libanon og Sri 
Lanka. Mange af dem med 
muslimsk baggrund. 

Vi er forpligtet på at dele vores tro med tyrkerne i Danmark, mener Vagn Christensen

Udfordringen ligger lige for

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

I Danmark bor der mere end 
60.000 tyrkiske indvan-
drere eller efterkommere 
af indvandrere, og antallet 
af kristne blandt dem kan 
ikke måles i promiller. Det 
forpligter de danske kristne 
til at drive mission blandt 
denne gruppe. 

Det mener Vagn Christen-
sen fra Silkeborg. Siden 

Hele situationen førte i 
1990’erne til større erken-
delse af tyrkernes manglen-
de integration. 

En stigende mediedebat 
om muslimer gav stor fokus 
på deres behov for integra-
tion. Og man tænkte især på 
beskæftigelse og sprog-
kundskaber. En række tiltag 
blev iværksat.

Med en ny regering i 2001 
blev der gjort en ny ind-
sats for at bremse indvan-
dringen. Denne gang ved at 
begrænse mulighederne for 
familiesammenføringer. 

24-årsreglen for familie-
sammenføring var nok især 
møntet på tyrkerne. Ikke 

Udviklingen på det danske 
boligmarked har været med-

virkende til, at mange tyr-
kere har bosat sig i bestemte 

bydele, hvor der var ledige, 
store lejligheder.

mindst disse havde tradition 
for at hente helt unge piger 
i Tyrkiet som ægtefælle til 
mænd med fast opholdstil-
ladelse i Danmark. Der blev 
stillet større krav til sprog-
undervisning for alle nye 
indvandrere.

Ghettoer
Udviklingen på det danske 
boligmarked var medvir-
kende til, at mange tyr-
kere bosatte sig i bestemte 
bydele, hvor der var ledige, 
store lejligheder. Mange 
tyrkere i Danmark kom fra 
samme landsby i Tyrkiet og 
havde et sammenhold, som 
de forsøgte at fastholde ved 
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Med stor glæde og fornøjelse vil vi gerne invitere alle til indvielse af Kristelig 
Handicaphjemmet Sydhjørnet. Der bliver klipning af snoren, gospelkor, trylleri m.m. 
Såfremt man ønsker at give en penge gave til Sydhjørnet i forbindelse med indvielsen, kan beløbet indsættes på kontoen 9860 
8929708920. (Hvis man ønsker gavekvittering, er det KH’s konto 7780 2068252. Mrk. ”Sydhjørnet” og skriv CPR). 

2004 har han været meget 
optaget af denne sag, og 
han ved bedre end nogen, 
at de tyrkiske muslimer er 
en hård missionsmark. Her 
skal man ikke vente hurtige 
resultater.

”Men vi må som kristne 
tage missionsbefalingen al-
vorligt. Også selv om opga-
ven menneskeligt talt virker 
umulig. Og så skal vi på for-
hånd gøre os klart, at det vil 
kræve megen udholdenhed 

af os,” siger han.

Ingen undskyldning
Vagn Christensen har tidli-
gere været ansat i Indre Mis-
sions tværkulturelle arbejde 
og har boet i Ishøj. I dag er 
han med i en lille gruppe af 
primært unge fra Indre Mis-
sion og Luthersk Mission i 
Aarhus, der arbejder på at 
række evangeliet til tyrkere.

”At tyrkerne ikke selv 
spørger efter Jesus, er ikke 

en undskyldning for ikke at 
dele evangeliet med dem. De 
bor midt iblandt os. Udfor-
dringen ligger lige for, og vi 
er forpligtet på at dele vores 
tro med dem,” mener han.

Vagn Christensen arbejder 
i dag som lokomotivfører og 
er fritidsprædikant i Indre 
Mission. Han håber, at Indre 
Mission og Luthersk Mis-
sion vil engagere sig i hans 
vision for at nå tyrkerne i 
Danmark med evangeliet

at bosætte sig i samme bo-
ligområde.

-
hånden påskriften ”ghetto”. 
Dette blev et andet fokus-
område i integrations-
debatten. Det er vel ikke 
uden grund, at Ishøj i nogle 
sammenhænge går under 
betegnelsen ”Lille Istanbul”, 
når kommunen har en be-
folkningssammensætning, 
hvor 29,4 procent (2011) har 
ikke-vestlig baggrund.

I dag bor over halvdelen af 
Danmarks tyrkiske befolk-
ning i Storkøbenhavn. Alene 
på Københavns Vestegn bor 
en tredjedel (29,3 procent) 
af landets 60.500 tyrkiske 

indvandrere og efterkom-
mere. Andre koncentratio-
ner af tyrkere er i Aarhus 
(4.298) og Odense (2.431).

Kulturen og religionen
En stor del af tyrkerne i 
Danmark kommer fra de 
tyrkiske provinser Konya og 
Sivas. Mange har kurdisk 
baggrund. Over 95 procent 
af tyrkerne er sunni-mus-
limer. 

Undersøgelser tyder på, 
at tyrkere i Danmark er 
blevet mere religiøse siden 
1960’erne. Dette gælder 
især de første indvandrere. 
Efterkommerne virker til at 
bevæge sig i to retninger: 
enten at blive mere sekula-
riserede eller mere religiøse.

Ifølge en opgørelse fra 
Aarhus Universitet er der i 
Danmark 26 moskéer med 
tyrkisksprogede medlem-
mer. Derudover holdes der i 

-
ger fredagsbøn. Der kan mu-
ligvis være andre muslimske 
menigheder, som undersø-
gelsen ikke har oplysninger 
om.

Hovedparten af moske-
erne og de tyrkiske kul-
turforeninger er tilsluttet 
Dansk-Tyrkisk Islamisk Stif-
telse, som samarbejder med 
Direktoratet for Religiøse 
anliggender i Tyrkiet. 

Størstedelen af de tyrki-
ske imamer i Danmark er 
udsendt af myndighederne 
i Tyrkiet.



AF DAN HESSELLUND

HERBORG

”Men blodet skal I have som 
mærke på husene, hvor I er” (2 Mos 
12,13).

I vores modebevidste samfund 
bruges der mange penge på at få 
de rigtige mærkevarer. Det er afgø-
rende at tøjet, telefonen, bilen og 
møblerne og så videre har de rig-
tige mærker.

Sandt nok, et bestemt mærke 
kan være forbundet med kvalitet 
og holdbarhed.

AF OLE SOLGAARD

For to år siden mistede Mads Høj 
Christiansen pludselig to af sine 
nære venner. Det har sat sine spor 
i sind og ansigtsudtryk. Ud over 
den store sorg har ulykken både 
udfordret hans billede af Gud og 
rejst spørgsmålet: Hvem er jeg?

Den 25-årige lærerstuderende 
bor i Aarhus. Han er opvokset med 
den kristne tro og har siden teen-
ageårene været overbevist om, at 
livet med Jesus giver god mening, 
og at Jesus er Sandheden.

Båd og gudsbillede kæntrede
Men den 18. august 2010 væltede 
en del af hans gudsbillede. Ved en 
meget omtalt kæntreulykke i Nor-

af dem var nære venner med Mads 
Høj Christiansen. I fællesskab 
havde de opbygget et band, der 
hver uge spillede kristen metalmu-
sik. Men nu var trommeslageren og 
guitaristen døde.

”Jeg stod i en frygtelig situation, 
som det var svært at forholde sig 
til. Der opstod en masse spørgs-
mål. Jeg var ikke i tvivl om Guds 
eksistens, men jeg oplevede plud-
selig, at han ikke var nærværende 

”Frygt ikke, for jeg har løskøbt dig, jeg kalder dig ved navn, du er min. 

-
men brænder dig ikke” (Es 43,1-2).

Disse vers gav jeg min gode veninde Vera Kofoed Pihl ved udsen-
delsesfesten første gang, hun rejste til Etiopien som missionær. 
En del år senere, da jeg og min familie var i en rigtig svær situati-
on, skrev hun de samme ord til os.

Der står ikke, at livet vil blive uden problemer og svære ting, nej, 

eller at være i ild. At være Guds barn er ikke ensbetydende med 
medvind, popularitet og succes.

Men der står, at vi ikke skal frygte, fordi Guds børn aldrig er over-
ladt til sig selv. ”... jeg har løskøbt dig, jeg kalder dig ved navn, du 
er min”. Det er også min erfaring, at Gud har været der hele tiden, 
også når det stormede. Jeg har hele tiden fået den hjælp og støtte 
fra Gud og mennesker, som var nødvendig for ikke at vende ham 
ryggen eller blive et bittert og desillusioneret menneske. 

Krista Lejbølle Eskesen
Herning

mit bibelvers;

mit liv med Jesus;

Hvilket mærke?
Men bag denne kvalitetsbevidst-

hed skjuler fristelsen til afguds-
dyrkelse sig.

Det sker, når mærket bliver min 
identitet. Når jeg føler, at jeg er 
okay i forhold til de andre, fordi jeg 
ejer det rigtige mærke. Uden dette 
mærke føler jeg mig udenfor.

Sindet bliver da bundet til ”det 
rigtige mærke”. Og jo mere et men-
neske får af det, han ønsker, jo 
større bliver begæret efter mere. 
Det er griskhed og afgudsdyrkelse 
(jævnfør Kol 3,5), fordi hjertet for-
venter sig det gode af et bestemt 
mærke og ikke alt godt af Gud.

Afgudsdyrkelse foregår først og 
fremmest i hjertet. Derfor kan vi 
vanskeligt vurdere, om andre lever 
i den synd!

synd, når det er blevet til synd i 
dit liv.

Jeg forstår stadig ikke Gud
Venners drukneulykke vendte op og ned på gudsbilledet

Billeder af de kristne musikerven-
ner, der druknede, bringer minderne 

frem hos Mads Høj Christiansen.

på samme måde, som jeg tidligere 
havde oplevet det,” forklarer den 

”Der er ting ved Gud og hans al-
magt, som jeg har det svært med. 
På den ene side oplever jeg Gud 
som en trøst, for jeg ved, at det 
ikke var slut for mine kristne ven-
ner, men at de er frelst til evigt liv. 
På den anden side bliver jeg sur 
på Gud. Jeg ville jo gerne have haft 
mine venner her stadig. Jeg har 
svært ved at få det til at hænge 
sammen med en almægtig Gud. 
Men det er en stor trøst for mig at 
kunne bede Gud om at hilse mine 
to kammerater i Himlen fra mig.”

Hvorfor, Gud?
I den første tid efter ulykken brød 

han sin hjerne meget med, hvorfor 
en almægtig Gud ikke kunne redde 
kammeraterne på vandet. Men i 

øjeblikket vælger han ikke at foku-
sere på den slags spørgsmål.

”Jeg følte ikke, jeg kom nogen 

tro;   
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Krista Lejbølle Eskesen; Det er min 
erfaring, at Gud har været der hele 
tiden, også når det stormede»

sin nåde har givet dig: ”Men blodet 
skal I have som mærke på husene, 
hvor I er” (2 Mos 12,13).

Jesu, Guds Søns, blod renser dig 

og fuldkommen i kraft af blodet. 
Gud ser på dig med velbehag bag 
blodet. Jesu blod befrier dig fra 
havesygens tiltrækningskraft. I 
Jesu blod er du nemlig rig på alt. 
Du er himmelborger.

Spild ikke livet i jagten på andre 
mærker. Sig det til alle mærke-
varer-prædikanterne: ”Jeg har et 
mærke, der overgår dit! Det er blo-
det! Det holder i evighed!”

Kun de, der kommer fra den 
store trængsel – også afgudsdyr-
kelsens trængsel – og som har 
vasket deres klæder og gjort dem 

sejrende for Guds trone.
Alle de andre mærker skal bræn-

de op.

vegne i tiden derefter. Og sådan er 
det nok stadig. Men det er ikke så 
afgørende, om jeg er blevet mere 
eller mindre sur eller mere eller 
mindre afklaret. Det handler om at 
være på den vej, der fører hjem til 
Jesus,” siger Mads Høj Christian-
sen med alvorlig mine.

”Jeg forstår ikke, hvad det bety-
der, at Gud har planer om lykke og 
ikke om ulykke (Jer 29,11,red.), når 
sådan noget her sker. Jeg roder 
stadig med spørgsmålene. Men 
en del af dem lader jeg ligge, så 
Gud får lov at være Gud, og så jeg 
ikke tilpasser ham til noget, jeg 
forstår.”

Identitetskrise
Samtidig har Mads Høj Christian-
sen oplevet en identitetskrise eller 
stresstilstand:

i halsen så stor, at jeg brød sam-
men og tudede. Efterhånden går 
der længere imellem. Min identitet 
som kristen musiker ramlede, da 
bandet opløstes i og med drukne-
ulykken. Efterhånden har jeg nok 
lært mig selv bedre at kende. Jeg 
mærker mine begrænsninger og 
har lært at trække mig tilbage og 
samle kræfter, når tingene presser 
for meget på,” siger han.



BOGANMELDELSE

AF EBBE KAAS

Flemming Kofod-Svendsen:
Lutheranerne på heden
Kolon 2012

168 sider - 99,95 kroner

Et af de absolut mindste, og 
derfor ikke i nutiden særlig 
kendte, lutherske menighe-
der er Kristelig Lutheransk 
Trossamfund i Tjørring lidt 
nord for Herning.

Flemming Kofod-Svend-
sen, som i øjeblikket er 
ph.d-studerende ved Kø-
benhavns Universitet, re-
degør og beskriver menig-
hedens historie gennem de 
sidste 150 år.

Kofod-Svendsen beskri-
ver klart og overbevisende 
både de kirkelige og sam-
fundsmæssige forhold midt 
i 1800-tallet, hvor vækkel-
serne brød ud forskellige 
steder i Danmark. Vækkel-
serne bliver farvet efter de-

Herning udmøntedes den 
gudelige forsamlingsbevæ-

Spændende kirkehistorie
gelse i oprettelse af Luthe-
ransk Trossamfund. Andre 

-
tro lutheranerne sammen 
omkring den Evangelisk-
lutherske Frikirke eller Lu-
thersk Missionsforening.

Lutheransk Trossamfund 
blev benævnt som De Høj-
hellige. Det skyldes nok især 
det faktum, at menighedens 
medlemmer advarede an-
dre, de mødte på deres vej, 
imod fortabelsens mulig-
hed, og de blev derfor også 
kaldet ”dømmerne”.

Kofoed-Svendsen redegør 
-

gangspunkt i menighedens 
forståelse af dåben og nad-
veren for, hvordan praksis 
for og forståelsen af forskel-
lige forhold var. Forfatteren 
sætter det hele tiden ind i 
en større forståelsesram-
me, for eksempel hvordan 
Luthersk Missionsforening 
forstod læren om sakra-
menterne. Især afsnittet om 
nadveren, hvor forholdene i 
Norge og Sverige inddrages, 
er interessant læsning.

Forfatteren har dokumen-
tationen i orden, derfor vil 
bogen fremover blive den, 

når talen kommer omkring 
Lutheransk Trossamfund.

Fin lille bog om et spe-

Historien bliver fulgt helt til 
dørs, der er således referen-

2011, som forfatteren selv 
har foretaget. Menighedens 
friskoles historie beskrives 

ligeledes. Skikke, som sær-
lig påklædning ved gudstje-
nesterne (afskaffet inden 
for de seneste år) beskrives 
med respekt og sættes ind i 
en overordnet ramme.

For de personer, som 
synes, at kirkehistorie er 
spændende, ligger der et 
par dejlige timer og venter 
ved læsningen af bogen.
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BOGANMELDELSE

AF LEIF BACH KOFOED

Jacob Bank Møller, red.:
Seniorlivet - Udfordringer 
og muligheder
Lohse 2012

248 sider - 249,95 kroner

Bogen er opbygget med tre 
hovedkapitler: 1. Gammel, 
ældre, ældst, 2. Nye mulig-
heder, 3. Ægteskabet.

26 forskellige forfattere 
har givet bidrag til bogen. Og 
de er meget forskellige!

Til fælles har de, at de 
hører hjemme i kristne sam-
menhænge. Det fremgår 
temmelig tydeligt, at de 

Mission, selvom det ikke 
skrives direkte. Mange skri-
ver i et sprog, som man taler 
og skriver i et almindeligt 
missionshusmiljø, og det vil 
sikkert opleves naturligt for 
de læsere, som selv hører til 

-
tøren har tydeligvis ladet 
folk skrive, som de vil, og 
for eksempel jyske ”fejl” og 
tegnsætningsfejl er der en 
del af.

Man savner nogle biogra-
-

ydere er foruden navn note-
ret med stillingsbetegnelse.

Et enkelt bidrag skiller sig 

ud ved nærmest at være en 
rigtig god bibeltime. Et an-
det ved at være skrevet i et 
fremragende sprog og ved at 
grave betydeligt dybere end 
de andre. Et tredje udmær-
ker sig ved at være skrevet 
af et menneske, der har le-
vet et noget anderledes liv 

er meget åbenhjertige og 
personlige; et kristent liv er 

Meget forskellige indlæg om seniorlivet
ikke nødvendigvis et let liv. 
Til gengæld kan man lære, 

styrke til at leve i mørke og 
tunge tider.

Mange af bidragene er 
jævne fortællinger om sam-
liv, børn, børnebørn, fritids-
beskæftigelser for seniorer 
og andet almindeligt, og for 

sig i den første del af senior-
livet, er det da interessant 
at læse om, hvordan andre i 
samme aldersgruppe lever 
deres liv. 

Men det hindrer ikke, at 
nogle afsnit kan læses me-
get hurtigt. Andre har et 
indhold og en dybde, som 
udfordrer og beriger. 

Nogle indlæg er meget 
”jeg-prægede”, og man kan 
få den tanke, at det er vigtigt 
at efterlade et indtryk af et 
meget aktivt og virksomt 
liv. Det er nok typisk for os 
seniorer! 

Tredje afsnit: Ægteskabet 
er absolut det bedste. Her er 
dybde, smerte, fortvivlelse, 
trøst og håb.

AF CLAUS L. MUNK

HUNDESTED

O. K. Olofson (29/6), at de 
er noget uforstående over 
for hans synspunkt om, at 
”befrugtning med fremmed 
sæd skulle være hor på et 
højere teknisk niveau”.

Nu har vi af gode grunde 
ikke noget skriftbevis, 
hvormed vi kan afgøre 
sagen. I stedet må vi, på 
baggrund af et bredere 
bibelsk materiale, foretage 

tilrådeligt, at vi konsulte-
rer en mand som profes-
sor Aksel Valen-Sendstad, 
der igennem mange år har 
arbejdet fagligt med eti-
ske problemstillinger. Han 
skriver i sin omfattende 
lærebog ”Innføring i kri-
sten etikk” side 387 i min 
oversættelse: ”Enhver form 
for heterolog insemina-
tion eller befrugtning (det 

tredjemand) er i egenskab 
af indgreb fra tredjemand 
overhovedet ikke kriste-
ligt forsvarligt og ret. Det 
bryder forudsætningen for 
ægtepagten, som er mel-
lem de to og for, at de kan 
være kødelige forældre til 
barnet. Dette burde være 
kristeligt indlysende. 

Her duer ikke noget ar-
gument om, at der trods 
alt ikke er tale om kønslig 
omgang med tredjemand. 

Som vi tidligere har forsøgt 
at vise, er ægtepagten ikke 
kun noget fysisk, men an-
går hele mennesket, det vil 
sige menneskeværdet, og 
ikke mindst barnet … 

Dette kan ikke sammen-
lignes med for eksempel 
adoption af børn, der har 
forældre, som adoptivfor-
ældrene eller barnet selv 
ikke kender. I det sidste 
tilfælde er der tale om at 
hjælpe et barn i nød. I det 
første tilfælde er der tale 
om at provokere og kun-
stigt fremkalde en situa-
tion, hvor et barn kommer 
til verden helt uden for 
ægteskabets fysiske or-
den, som er givet af Gud.”

I øvrigt: Hvis vi sagde 
ja til, at ægtepar kunne 
bruge fremmed sæd, hvad 
var der så til hinder for, at 
også enlige kunne gøre 
brug heraf? 

Hvad angår spørgsmålet 
om fertilitetsbehandling, 
peger Valen-Sendstad på, 
at befrugtede ægs død og 
mislykkede implantatio-
ner må ses som ”en afgø-
rende indvending”. 

Jeg undrer mig også 
over sætningen i oven-
nævnte svar: ”hvis man 
har et ønske om at skær-
me og beskytte det ufødte 
liv”. Jeg går ud fra, at det 
blot er en skrivefejl, at der 
står ”hvis”. For naturligvis 
skal vi under alle omstæn-
digheder skærme og be-
skytte det ufødte liv.

» Brug af donorsæd

75 92 20 22 
fxr@felixrejser.dk 

www.felixrejser.dk 

Bornholm            13.9,   6 dg. 
Israel - klassisk rundrejse        15.9, 10 dg. 
Krydstogt - Skt. Petersborg          20.9, 11 dg. 
Tyrkiet - i Paulus’ fodspor          23.9, 10 dg. 
Israel under løvhyttefesten         28.9, 11 dg. 
Israel - klassisk rundrejse         12.10, 10 dg. 
Israel, Sinaj & Jordan                23.10, 14 dg. 

Frederiksborg Apotek
Slotsgade 26, 3400 Hillerød

Tlf. 48 26 56 00
apoteker Troels Hansen

  www.frederiksborg-apotek.dk
___________________________________

Apoteket har døgnvagt



» Gud handler

Debat er spalten, hvor læserne kan komme til orde og er dermed udtryk for skribentens egen holdning. Redaktionen forbe-
holder sig ret til at forkorte indlæg, der fylder mere end 2.000 anslag inklusive mellemrum. 

AF SAMUEL ROSWALL

HILLERØD

 
 

For nogen tid siden læste 
jeg en andagt af en af bispe-
kandidaterne til embedet i 
Haderslev. Udgangspunk-
tet var Es 45,6-7, hvor det 
blandt andet siges om Gud, 
at han ”frembringer fred og 
skaber ulykke”. 

Egentlig meget apropos 
den senere tids debat. Men 
medens jeg blandt andet 
i Tro & Mission (T&M) har 
læst indlæg, som smertede, 
mødte jeg i andagtsstyk-
ket en tone, som skabte en 
tryghed og hvile, hvor der 
samtidig var plads til den 
usikkerhed, som følger af, at 
jeg ikke altid forstår Gud.

Jamen, hvad var proble-
met i et par af indlæggende 
i T&M? 

Jo, her sad man ved 
læsningen tilbage med en 
fornemmelse af, at der er 
nogle, som mener at have 
styr på Gud, hans motiver og 
handlinger. Man ved, hvad 

der er Guds hensigt og vilje i 
de konkrete situationer, som 
han - hvad der jo er rigtigt - 
er ansvarlig for, fordi han har 
magt til at gribe ind.

Men hvorfor udtrykke sig 
skråsikkert? Jeg ved det 
ikke. Måske det hænger 
sammen med, at vi i luther-
ske sammenhænge taler om 
”Skriftens klarhed” - og så 
drager den konsekvens, at 
så står tingene også klart 
for os. 

Uden sammenligning i øv-
rigt kommer jeg til at tænke 
på, at der efter reformatio-
nen var nogle, der var ”de 
rigtige” (for eksempel gne-
siolutheranerne) - og så os 
andre.

Lad mig runde af med et 
citat fra nævnte andagts-
stykke: ”Gud ved nok, hvad 
han gør, også når vi hverken 
kan se ret og rimelighed, 
fornuft og retfærdighed i 
det, som sker. Det er ikke 
et argument mod Gud, det 
er en erkendelse af, at Gud 
er større end vores erken-
delse.”

inspiration      nærvær      holdning

HVIS DET SKATTEFORLIG, der blev indgået kort før 
sommer af regeringen, Venstre og konservative, bli-
ver udmøntet i lov - og det tyder alt på - så bliver 
det dyrt for de humanitære organisationer, der har 
langtidsudsendte medarbejdere i udlandet. Alene for 
Luthersk Mission, der dog også vil blive det hårdest 
ramte danske missionsselskab, frygtes ændringerne 

Disse penge skal i givet fald samles ind oven i det 
nuværende indsamlingsbudget på godt 16 millioner 
kroner, og de vil ende i den danske statskasse i form 
af indkomstskat betalt af de udsendte missionærer.

DER ER GOD grund til at spørge, om det er rimeligt. 
Ud fra en ren skattesynsvinkel kan der argumenteres 
både for og imod. Medarbejdere, der er udstationeret 
i længere tid, kan trække på nogle af de danske vel-
færdsgoder, men ikke på alle.

Når vi kommer ned på bundlinjen, så handler det 
imidlertid ikke primært om skatteprincipper, men 
derimod om værdipolitik.

Ønsker vi, at det danske samfund i fællesskab gør 
en ekstra indsats og bruger en lille del af vores vel-
færd for at afhjælpe nøden i andre dele af verden?

Skattereformen lægger op til, at det skal være slut 
med skattefritagelse som en indirekte statsstøtte til 
det humanitære arbejde fremover. Der er med andre 
ord tale om en privatisering af den humanitære ind-
sats.

Da de nye skatteregler skal indbringe omkring 400 
millioner kroner, er der næppe udsigt til, at de tages 
af bordet. Det er imidlertid langt fra kun de humani-
tære organisationer, der har haft gavn af skattefrita-
gelsen for udsendinge. Det har det danske erhvervsliv 
som sådan også. 

Derfor bør det kunne lade sig gøre at gennemføre 
en justering, så alene de humanitære organisationer, 
der er godkendt til at modtage fradragsberettigede 
gaver, fritages for at blive omfattet af de nye regler. 
Det vil reducere den samfundsmæssige pris markant 
og samtidig sende et vigtigt signal om, at vi i Danmark 
netop ikke ønsker at være os selv nok og klamre os til 
vores velfærd.

MEN NÅR DET er sagt, bør vi også anstændigvis gøre 

Skal de 
nødvendigvis alle bruges til at øge vores eget forbrug? 

Vi kunne jo også sige som Dalgas efter tabet af Søn-
derjylland i 1864: Hvad udad tabes, skal indad vindes!

penge mellem hænderne, hver vil give 1.000 kroner 

millioner kroner dækket ind.
Er det en umulig tanke? 
Guds kærlighed mod os er generøs ud over alle 

grænser. Vi er også kaldede til at vøre generøse.
Birger Reuss Schmidt

ansv. redaktør

Hvad udad   
tabes ...

Carsten Skovgaard-Holm; Jeg tilslutter mig Carl Fredrik 
Wisløffs beskrivelse af forholdet mellem Gud og det onde, 
som det kommer frem i hans troslærebog»debat;   
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leder;

AF HENNING KAMP

ODENSE

Forsøg på afklarende udsagn om ondskaben: 

kærlighed.

den onde 
og det onde. Satan blev ond og vil det onde – og frister 
mennesker til at indtage frugten og få kundskaben om 

onde.

b) Udskillelsen af og udslettelsen af alt ondt. Satan og alt 
andet ondt skal ende i ildsøen. I Guds hellige ild – og for-
tæres. Åb 20,10 + 20,14-15. 

ondt til Jesus – og han vil bringe det til Guds brændende 

-

» Gud og det onde 
- svar på læserbrev

AF CARSTEN SKOVGAARD-HOLM

NATIONAL CHEF

 
I sidste nummer af Tro & 
Mission, den 29. juni, rejser 
Mikkel Vigilius i et læser-
brev en række spørgsmål i 
forhold til håndteringen af 
Peter Olsens udtalelser om 
Gud og det onde. 

En række af spørgsmå-
lene har vi vist givet svar på 
i de artikler, som blev bragt 
i samme nummer af avisen. 

-
let om, på hvilket punkt vi 

-
blematiske. Men her er lidt 
yderligere.

Mikkel Vigilius opstiller i 
sit indlæg en præmis om, 
at en organisationsledelse 
kun kan tage afstand fra en 
medarbejders teologi, hvis 
det handler om falsk lære. 
Den præmis står for Mikkel 
Vigilius’ egen regning. Man 
må kunne problematisere 
nogle synspunkter uden 
nødvendigvis at kaste falsk 

lære-kortet. Vi synes, at ud-
talelserne var så teologisk 
og sjælesørgerisk proble-
matiske, at vi måtte reagere.

Og nej, vi forholder os i vo-
res udtalelse ikke til nogen 
karikatur af Peter Olsens 
syn. Vi vurderer de formule-
ringer og udtryk, som blandt 
andet er blevet bragt i Tro & 
Mission. 

Som det også fremgår af 
sidste nummer, tilslutter jeg 
mig Carl Fredrik Wisløffs be-
skrivelse af forholdet mel-
lem Gud og det onde, som 
det kommer frem i hans 

Wisløffs formuleringer er, at 
han stopper der, hvor Guds 
ord stopper, og lader en del 
stå åbent. Han ophæver ikke 
paradokserne i dette pro-
blemfelt, som dybest set er 
ret komplicereret både teo-
logisk og sprogligt.

Så vil jeg gerne gentage: 
Jeg er enig i anliggendet, 

billede af Gud – og hverken 
trække fra eller lægge til.

rere af Satan.
-

turkatastrofer: Skaberværket er i veer og lider under det 

under, at Gud ikke fuldt ud kan tage magten. Delvis kaos er 

i os!  Han reddede os fra evig ondskab ved at hindre os i at 

ville alt ondt straks fortæres.
-

lighed, ved nåde og tro. Herigennem kan mennesker gen-
fødes, så noget nyt og sandt evigt godt bliver til. (Det nye 
menneske) Det er uden noget ondt og kan bestå foran 
Guds ansigt. Det lever af at være i Guds nærvær.

-
lig vis ind i den kaotiske verden.

-
dommelig godhed ind i denne verden til gavn for både 
gode og onde mennesker – altså os. Som opretholder, ret-
færdighedsskaber og kærlighedsskaber.

det onde” 
og ”Fri os fra den onde”. Det er trygt. Han vil være far for os. 
Midt i ondskabens og godhedens verden!!

» Gud er der for os - midt i ondskabens og godhedens verden

Deltag i debatten om LM og folkekirken 
på debat.dlm.dk



14 Nr. 15 | 17. august 2012

Syng 
den 

igen

LM’S LANDSMØDE 2013
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mindeord;  

Den 6. juli døde Anna Møller 
Dalsgaard Kæseler, Holste-
bro, efter en større hjerte-
operation.

Anna blev født i Ålestrup 
20. maj 1930 og blev i 1965 
gift med diakon Johannes 
Kæseler.

I 1970  blev de kaldet til 
forstanderpar på  LM-ple-
jehjemmet Klokkebjerg i 
Skjern.

Der blev de trofaste støt-
ter i LM-forsamlingen og var 
aktivt med, da Den Kristne  
Friskole blev oprettet. I 1985 
opsagde de stillingen for 
at blive forstanderpar på 
LM’s Lejr- og Kursuscenter i 
Virksund, hvor Anna styrede 

-
tede parret til Struer, hvor 
de blev en god støtte for LM-
arbejdet samtidig med, at 
de stadig gav en hjælpende 

hånd på Virksund.
Anna var et bedende 

menneske med omsorg for 
andre, og de to døtre med 
svigersønner og børnebørn 
fyldte meget i Annas liv. I 

mindre bolig i Holstebro, 
hvor de var tæt på børn og 
børnebørn. Anna havde i de 

-
hold.

Ved begravelsen fra Ege-
kirkegårdens kapel talte pa-
stor Jakob Esmarch ud fra 
Matt11,28. 

Mange venner deltog i 
mindesamværet i missions-
huset, og vidnesbyrdene 
udtrykte tak for mindet om 
Anna.

Else og Bøgh Ploughmann 
Vinderup

Anna og Erik Mostrup 
Hald

besked om, at Agnes Kra-
rup var død efter kort tids 
sygeleje.

Agnes var nogle dage 
forinden blevet indlagt på 
hospitalet med en hjerne-
blødning, og få dage efter 
sluttede Agnes’ liv her.  Ag-
nes blev 87 år.

Gennem cirka 50 år bo-
ede hun og hendes mand, 
Christian, her i Hillerød, i 
gåafstand fra Højskolen.

I Hillerød hørte de til, og 
i LM i missionshuset Bet-
hania nød vi godt af deres 
trofaste og aktive liv.

Trods sin alder havde 
Agnes et aktivt liv og del-
tog i livet i forsamlingen 
både i handling og i ord. 
Agnes var en, man vidste, 

hvor man havde, og hun 
var ikke tilbageholdende 
med at udtrykke sine posi-
tive meninger og opmun-
trende ord.

Ydre mission fyldte me-
get i Agnes sind, og faldt 
talen på vore udsendinge, 
var Agnes med i samtalen.

I den seneste tid tvang 
helbredet Agnes til en ple-
jebolig, men vi er overbe-
vist om, at Agnes levede 
med derfra, både livet i 
Hillerød Kirke og hos os i 
Bethania.

Vore tanker er hos de 
efterladte Jens, Anders og 
Kirsten og deres familier.

gennem Agnes Krarup.
Leif Sonne-Mortensen

Hillerød

kristendomskursus.dk

Tirsdag den 10. juli sov Ann-
lise Larsen stille ind i sit 
hjem efter to års sygdom, 77 
år gammel.

Annlise var født på Born-
holm, men boede det meste 
af sit liv i Farum, hvor hun 
og hendes mand, Evald, i en 
lang periode åbnede deres 
hjem for husmøder i LM. 
Ægteparret var trofaste og 
aktive medlemmer i Hillerød 
Frimenighed fra menighe-
dens start i 1998.

Familien fyldte meget i 
Annlise Larsens liv, men 
hun fulgte også aktivt med 
i litteratur og samfund. Hun 
var meget glad for at synge 
og kunne utallige salmer 
udenad. 

Det var altid trosstyrkende 
at besøge Annlise og mærke 

både hendes livsglæde og 
hendes frimodighed ansigt 
til ansigt med døden. 

I en mail til menigheden, 
skrev hun den 8. juni i år:

”Jeg er frelst af nåde for 
Jesu skyld. Han har taget 
alt mit og gjort det til sit, 
han har givet mig alt sit og 
gjort det til mit. Jeg lever i 
forventning om, hvad Jesus 
har til mig.” 

Denne tro bar hende gen-
nem den sidste svære tid, 
hvor hun blev kærligt og om-
sorgsfuldt plejet af Evald.

Vore tanker går til Evald 
og familien, og vi takker Gud 
for, hvad han gav os gennem 
Annlise Larsen.

Æret være Annlises minde!
Birger Reuss Schmidt

Hillerød

(Dele-)Lejlighed i Birkerød Missionshus (IM) udlejes pr. 1. 
sep.: Ved S-tog, Kbh. 20 km., 3 vær., altan, nyt køkken, brugs-
ret til have mm. viceværtsopgaver, forventning om deltagelse 
i husets aktiviteter, 3825,- + forbrug. Daniel 20 65 73 89.

Vil du gøre en forskel for 
mennesker med ondt i livet?
- så er du måske vores 

nye landsleder

Da vores nuværende leder stopper, søger vi en ny 
landsleder med tiltrædelse snarest. 
Landslederen har det daglige ledelsesmæssige 
ansvar for foreningen, herunder personaleledelse 
for ca. 110 frivillige og 5 ansatte.

Vi søger en person, der:
er udadvendt og kan inspirere og motivere 
ansatte og frivillige
kan tænke og arbejde visionært og strategisk  
for videreudvikling af Agapes formål
kan organisere og skabe gejst
kan stå inde for Agapes værdigrundlag, 
formål og diakonisyn

Du får:
stor frihed til at udvikle Agape
høj grad af ansvar og kompetence
et åbent og engageret kollegaskab
en bestyrelse der elsker at tænke nyt

Stillingen er en fuldtidsstilling, og arbejdsstedet er 
Agapes landskontor i Silkeborg. Stillingen ønskes 
besat hurtigst muligt, men vi venter gerne på den 
rette. Løn og ansættelsesvilkår forhandles.
Ønsker du yderligere oplysninger, er du velkommen 
til at kontakte formand for Agape, Steen Møller 
Laursen 3072 3843 eller formand@agape.dk.

Ansøgningsfrist er 10. september 2012 kl. 12.00 og 
der afholdes samtaler den 17./19. september. 

Agape er en folkekirkelig 
diakonal forening, der 
ønsker at udøve og fremme 
diakoni, kristen omsorg i 
praksis. Det gøres gennem 
terapi, sjælesorg, foredrag, 
rådgivning, kurser, 
uddannelse, retræte, 
bladudgivelser mv.

Læs mere på www.agape.dk, 
hvor det fulde stillingsopslag kan læses.

Vi har mere end 15 års erfaring på området! 

Medlem af psykoterapeutforeningen MPF

Samtaleterapi - individuel, par, familier
Personalerådgivning - supervision, coaching, undervisning

Konsultation - Esbjerg, Kolding, København, Løgumkloster

Tlf. 74744649 . E-mail: noer@familieterapeuter.dk
Hjemmesiden: www.familieterapeuter.dk

PSYKOTERAPEUTISK BEHANDLING
v/ Connie og Mads Noer, Munkeparken 115, 6240 Løgumkloster

3. års studerende på DBI’s 
bacheloruddannelse søger 
2- eller 3-værelses lejlighed 
i Storkøbenhavn, som kan 
deles med en kammerat. 
Kontakt: Jesper Sundgaard, 
26205684, 
sundgaard89@hotmail.com



At overleve som kristen med småbørn
om, at Jesus er frelser for 
os og giver os mulighed for 
at leve i et frit og tillidsfuldt 
forhold til Gud. Måske har 
du aldrig haft fast rytme 
med at læse i Bibelen, men 
har i højere grad mødt det 
samme budskab og levet af 
det ved at gå til møde eller i 
kirke og der fået ”fyldt på” af 
det bibelske stof.

Der er oaser i ørkenen
Uanset hvordan det tidligere 
har set ud, er du nu udfor-
dret af at være i den fase i 
dit liv, hvor du er del af en 
formodentlig travl børnefa-
milie. 

Og det kan virkelig gøre 
det svært at holde fast i el-
lers gode vaner og holde fo-
kus på det, som er vigtigt. 

Og til møderne i missions-
huset kan det være svært 

det, man hører, gå til hjertet, 
fordi roen og koncentratio-
nen hele tiden bliver afbrudt 
af børn, der kræver ens op-

Kære Brevkasse
Jeg oplever mit trosliv som 
en lang ørkenvandring, og 
det er i virkeligheden meget, 
meget trist. Jeg har næsten 
ikke læst i min bibel de sid-
ste par år, og møderne i mis-
sionshuset bliver mest brugt 
på at få ro på mine børn. 

Det er som om, Bibelen 
ikke betyder noget særligt 
for mig for tiden.

Hilsen
Ung mor

Kære Unge mor
Tak for din tanker, som be-
skriver en situation, som vi 
desværre tror, du deler med 
en hel del andre. 

Måske har du tidligere i 
dit liv været i en god og fast 
rytme med at læse i Bibelen 
og bede og gjort erfaring af, 
at Bibelen virkelig indehol-
der det, vi som kristne kan 
leve af – nemlig budskabet 

mærksomhed.
Du beskriver din situation 

som en lang ørkenvandring 
– og en ørken består jo som 
bekendt af tørt sand, hvor 
der intet gror. 

også frodige oaser. Hvis man 
færdes i en ørken, er disse 
oaser afgørende for, om man 
kommer ud af ørkenen med 
livet i behold. Fordi oasen 
kan blive det sted, hvor man 
får tanket livsvigtig væske 
på kroppen og også kan få 

er lidt at tære på. 
Og det kan jo faktisk være 

livet med Gud, der er på spil 
for dig.

Tilpas forventningerne
Som en del af en travl bør-
nefamilie udfordres du til at 
tænke kreativt og søge nog-
le mulige ”oasesteder”. 

Kan møderne i missions-
huset blive et sådant sted, 
hvis du ikke hver gang skal 
tænke, på om børnene for-

styrrer? 
Måske skal børnene ikke 

sidde sammen med dig hver 
gang. Måske skal du engang 
imellem gå alene til møde. 

Med små indretninger kan 
der også i et missionshus 
skabes bedre vilkår for børn 
og deres forældre, så det 
bliver mere afslappende at 
være af sted som familie og 

til at lytte. 
Måske skal du for en tid 

opgive forventningen om, at 
det er til møderne, du skal 
”tankes op”, og i stedet for 
en tid mere se det at komme 
i missionshuset som en 
måde at være sammen med 
din kristne familie på. 

Del tro og liv og bibel
Bibelen lægger stor vægt på 
det fællesskab, kristne har 
med hinanden. Fordi vi skal 
støtte og hjælpe hinanden 
i at blive bevaret i troen på 
Jesus. 

medvandrer, som du kan 
dele tro og liv og bibel med. 
Så du igen lige så langsomt 

Bibelen, fordi du gør erfaring 
af, at du møder Jesus igen-
nem den.

Måske er det en mulighed 
for dig at hente gode præ-
dikener på nettet og lytte 
til sådan en, mens du gør 
noget af alt det, som også er 
vigtigt at få gjort – og som 
måske lige her og nu kan 
synes mere vigtigt, fordi et 
hjem skal fungere. 

Måske handler det om at 
lave aftaler med din mand 
om, at I skiftes til at tage 
børnene derhjemme engang 
imellem, så der kan blive 

den fornødne ro til at læse 
eller høre prædiken. Og så 
støtte hinanden i at få det 
gjort. 

Find oasestederne
Vi ønsker for dig, at du må få 
gode ideer til, hvor de mu-

dig og støtte til at gå i ret-
ning af dem. 

Men husk hele vejen, at 
Jesus forstår din situation 
bedre, end noget menneske 
gør. Over for ham skal du 
ikke præstere et vellykket 
kristenliv. Han er hos dig i 
ørkenen og elsker dig, som 
du er.

Venlig hilsen
Carsten og Ellen

spørg;  

Svarpanel: terapeut Ellen Esmarch Pedersen, daglig leder af 
KPI Carsten Hjorth Pedersen, læge Anne Marie Rask, cand. 
theol. og frimenighedspræst Peter Rask og socialrådgiver 
Yvonne Solgaard
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Skriv til Tro & Missions brevkasse og spørg om livet 
med troen. Adressen er: Brevkassen, Tro & Mission, In-
dustrivænget 40, 3400 Hillerød. Mail: tm@dlm.dk. Alle 
henvendelser behandles fortroligt. Der svares kun på de 
breve, der kommer i avisen. Alle breve vil fremstå ano-
nymt i avisen.

Formidlingscentral og fødselshjælper
Philip Bach-Svendsen ønsker, at mennesker skal komme i samtale med Jesus selv gennem Bibelens ord

AF KAJA LAUTERBACH

En håndsrækning til prædi-
kanterne i afdelingen - både 
til dem, der er i gang, og til 
de unge, der går og overve-
jer, om prædikantopgaven er 
noget, som Gud har kaldet 
dem til.

Sådan beskriver Philip 
Bach-Svendsen den halv-
tidsstilling som evangelisa-
tions- og prædikantkonsu-
lent i Vestjyllands Afdeling, 
som han begyndte i den 1. 
februar. 

Hjælp til prædikanterne 
udgør knap halvdelen af op-
gaven og noget, som afde-
lingsstyrelsen i Vestjylland 
prioriterer på forkyndelses-
området. 

Der er allerede gennem-
ført ét undervisningsforløb 
for unge ”prædikantspirer”, 
så det bliver nemmere for 
dem at komme i gang. Philip 
Bach-Svendsen regner med 
at være med som underviser, 
når kurset skal gentages. 
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Her i august tages der så hul 
på Prædikantværkstedet. 
Her vil Philip mødes med 
sine fritidsforkynder-kolle-
ger i et par grupper og arbej-
de med relevante emner. De 
skal have god tid til både at 
snakke sammen og til selv 
at arbejde med bibeltekster 
ud fra aftenens emne.

Tid til at lytte
52-årige Philip Bach-Svend-
sen har erfaring som for-
midler - blandt andet fra 
14 års missionærtjeneste i 
Tanzania - men ikke inden 
for prædikenlære eller som 
medvandrer. 

Efter hans vurdering er en 
meget vigtig forudsætning 
for hans job, at han giver 
sig tid til at lytte, men også, 
at han har noget at hjælpe 
med. 

”Det kan være materia-
ler eller forbøn. At være til 
stede, er også nogle gange 
en hjælp, selv om man ikke 
kan løse det, der er vanske-
ligt,” uddyber han.

”Prædikanterne ved, at 
de må bruge mig - både på 
forhånd og efter prædikenen 
til lille snak om, hvordan det 
er gået.” 

Men han understreger, at 
han ikke sidder med alle løs-
ningerne. Hans ønske er at 
være en formidlingscentral, 
der samler nogle af de gode 
svar og giver dem videre. 

Kristne mere på banen
Den anden halvdel af Phlip 
Bach-Svendsens stilling 
handler om hjælp til evan-
gelisation.

Han har ikke de store for-
kromede planer, og han tror 
ikke på fuldt færdige kon-
cepter for, hvordan man skal 
evangelisere.

”Jeg vil i stedet gerne have 
mine kristne venner med på 
banen, så de siger noget om, 

hvad de har brug for og kan 
tænke sig. Så vil vi i fælles-
skab arbejde på at gøre de 
ting til virkelighed,” siger han.

”Jeg tror på, at vi sammen 

for dem, der allerede er en 
vis kontakt til i hverdagen.”

Han vil gerne være med til 
at skabe en platform, hvor 
de kristne på en naturlig og 
god måde kan komme med 
et vidnesbyrd for alminde-
lige mennesker - og Gud kan 
virke til tro.

”Jeg vil gerne være fød-
selshjælper, så mennesker 
kommer i samtale med Je-
sus selv gennem Bibelens 
ord,” siger han.

For ham at se er der brug 
for mere fokus på at skabe 
rum for den, der er fremmed 
over for kristendom. 

Som et led i evangelisa-
tionsdelen af stillingen har 
Philip Bach-Svendsen an-
svar for resterne af teltmis-
sionen i Vestjylland. Han 
glæder sig over, at nogle 
unge har brugt afdelingens 
telt i Skjern i sommer. 

”Det er dejligt at møde 
unge, der gerne vil nå deres 
by med evangeliet om Jesus. 
Jeg håber, det får andre til 
at se, at teltmission ikke er 
mere gammeldags, end at 
det godt kan bruges.”

Philip Bach-Svendsen vil 
gerne - sammen med sine 

kristne venner - arbejde på 
at gøre de ting til virkelighed, 

som de har brug for, når de 
skal fortælle om Jesus.



AF HELENE HAMMER PIHL

KØBENHAVN

Der kører en grå bil på motorvejen 
ved Hobro. Der er lang vej hjem,en 
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bagvendt;   
Bagvendt bliver skrevet på skift af efterskoleforstander 
Rasmus B. Houler, missionær Annelise Clausen og : Leder 
af frivillige i Københavnerkirken Helene Hammer Pihl
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Når enden er god
også meget at fordøje. Et væld af 

-
neste. Det bliver man ikke sådan 
lige færdig med. 

Et udvalg af oplevelser løber i 
gennem mit hoved, og det slår mig 
virkelig: Punktum er sat. Det kunne 
faktisk slet ikke have været sat et 
bedre sted. Noget godt er forbi, og 
noget nyt kan begynde. 

Det har vi vel alle prøvet. Men 
hver gang er alligevel noget helt 

særligt. Således også denne gang.
”Inspire a generation”, sagde de 

under OL. Det netop afsluttede OL 
i London. 

Det var det, de ønskede – at in-
spirere den kommende generation 
– og det gjorde de vel formentlig 
også, de mange atleter. 

I den sene aftentime i en grå bil 
på motorvejen ved Hobro sidder 
jeg med akkurat det samme ønske. 
Og nej, jeg er jo ikke OL-atlet, selv-

følgelig. Men jeg vil også inspirere. 
Ikke ved at vise mine fortræffe-
ligheder i idrættens verden, men 
ved at pege på ham, som kan gøre 
alting nyt. 

Unge fra hele landet valfartede 
til Ung Uge på Virksund Bibelcam-
ping. Jeg var med for at inspirere 
dem. Og det gjorde jeg så - alt hvad 
jeg kunne (og mere til). Nu er det 
så slut, og jeg er på vej hjem. Når 
enden er god er alting godt, siger 

man. 
Der er noget om det. Ikke at det 

har været skidt undervejs, for det 
har det bestemt ikke, men når en-
den så også er god, ja, så er alting i 
sandhed ekstra godt. 

Tjek LM’s hjemmeside:

 www.dlm.dk


